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REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Galeria Sucholeska
Suchy Las, ul. Obornicka 85

tel. 509 473 120
DOWOZY NA TER ENIE  

SUCHEGO LASU I OKOLIC

Oferujemy pełen  
zakres usług  

f lorystycznych.
Serdecznie  
zapraszamy

SKŁAD OPAŁU
WARGOWO II 81 
ANDRZEJ LIPKA

Tel. 530-130-159  

- węgiel najwyższej jakości  
   z Polskich Kopalni 
   (dowóz GRATIS powyżej 1 tony do 25 km)

- drewno kominkowe,
- transport drogowy do 25 t,
- usługi rolnicze

www.lipka-wegiel-wargowo.pl

UCZCIWY SPRZEDAWCA  
TO ZAWSZE  

ZADOWOLONY KLIENT

Oferujemy

O D M I E N I O N E  /  N O W E  S A L O N Y

Urodziny
Galerii Polskie Meble

ZAPRASZAMY!
Świętujemy od 7 września
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ROZWIĄZANIE KONKURSU Z LIPCOWEGO WYDANIA „MAGAZYNU”

W konkursie fotograficznym nagrody otrzymują:
   Dariusz Stanisławski - wiertarko-wkrętarkę udarową 12V GSB 120-LI Bosch / 2 x 2,0 Ah 

o wartości 459 zł ufundowaną przez firmę Bricoman, ul. Wojciechowskiego 7/17 w Poznaniu
   Katarzyna Tyl - Piasny, Milena Guzik -  vouchery każdy po 180 zł na masaż relaksacyjny 

całego ciała ufundowany przez  Soma Medica - Fizjoterapia, Osteopatia i Medycyna, os. Sza-
firowe 2a w Suchym Lesie, tel. 505 988 502

   Monika Wronowicz, Katarzyna Zabrocka - vouchery, każdy po 150 zł na wybrane usługi, 
ufundowane przez Studio Urody Natalia z Chludowa, ul. Obornicka 4, tel. 888 405 885

RE
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A
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   Marta Tomkiewicz, Izabela Czajka - bony na zestawy ufundowane przez KFC, ul. 

Obornicka 134 w Suchym Lesie
   Nadia Mazurkiewicz, Bartosz Szarek, Igor Misiorny -  vouchery po 10 porcji lo-

dów ufundowała Lodziarnia,,Pastelowy Rowerek”, ul. Obornicka 88, Suchy Las, tel. 
697 204 936

Nagrody prosimy odebrać w  ciągu 21 dni od daty wydania Magazynu. 
W  przeciwnym wypadku przepadają Nagrodzonych prosimy o  kontakt 
z redakcją, numer telefonu: 669 690 036.

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA

FRYZJERSTWO
  pielęgnacja włosów (sauna, botox, olejowanie)
  keratynowe prostowanie włosów
  nanoplastia
  koloryzacje (backcombing, twilighting hair,  

Hollywood Look )

KOSMETYKA
  manicure
  pedicure
  stylizacja paznokci żelem i hybrydą
  henna pudrowa
  lifting la minacja i botox rzęs
  laminacja brwi
  depilacja
  zagęszczanie rzęs od 1:1 do mega volume
  zabiegi na twarz
  kosmetologia estetyczna 

(botox, usuwanie zmarszczek, powiększanie ust)
  makijaż permanentny
  zabiegi z leczniczej borowiny

Narzędzia sterylizowane w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM
URODY NATALIA

PRZED PO

Obornicka 134 
Suchy Las

Studio Urody Natalia Chludowo
ul. Obornicka 4,
tel. 888 405 885
      / StudioFryzurChludowo

We wrześniu tego roku Gminny Ośrodek Sportu w Suchym Lesie 
obchodzić będzie jubileusz 20 –lecia istnienia. Z  kolei w  grudniu 
przypada piętnasta rocznica powstania Parku Wodnego Octopus. 
Pragniemy uczcić te jubileusze organizując imprezę biegową: bieg 
na 5 km, 10 km, zawody nordic walking oraz bieg towarzyszący na 
krótszym dystansie dla dzieci i młodzieży.

Organizacja imprezy biegowej poza oczywistym celem jakim jest 
umożliwienie rywalizacji sportowej jej uczestnikom, ma również za 
zadanie popularyzację zdrowia i zdrowego trybu życia poprzez wysi-
łek fizyczny, propagowanie samej dyscypliny sportowej, zapewnienie 
atrakcyjnego widowiska dla kibiców, oraz promocję gminy Suchy Las.  
Zawody rozgrywane będą po pętli – ulicami Suchego Lasu, jednodnio-
we, jednoetapowe. Serdecznie zapraszamy do wspólnego świętowa-
nia razem z nami na sportowo, formularz do zapisów znaleźć można 
w  aktualnościach na naszej stronie internetowej oraz w  na profilach 
Facebook-owych GOS i Parku Wodnego Octopus.
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23 Kobiety mają głos! Równość,
edukacja, przyszłość!ZA TREŚĆ NADESŁANYCH ARTYKUŁÓW SPONSOROWANYCH,  

OGŁOSZEŃ I REKLAM REDAKCJA NIE ODPOWIADA

Fizjoterapia  
stomatologiczna

22

Kto ma co chce, ma i owce8

Wianki w stylu pin-up

Szanowni Państwo!
W tym numerze naszego „Magazynu” przeczytacie Państwo aż 

dwa nader ciekawe wywiady. Z prof. Piotrem Tryjanowskim z Uni-
wersytetu Przyrodniczego w Poznaniu nasz dziennikarz rozmawia 
o... owcach. A konkretnie o tym, czy jest szansa, żeby owce powróciły 
na polskie pastwiska. I  czy obecność tych sympatycznych zwierząt 
mogłaby mieć terapeutyczny wpływ na ludzi.

A  propos terapii, nasz dziennikarz rozmawia też z  pedagożką 
terapeutyczną Adrianną Wojciechowską, która opowiada o  pracy 
z dziećmi i młodzieżą ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi. Ko-
niecznie przeczytajcie, bo można się dowiedzieć wielu ważnych rzeczy!

Drodzy Państwo, terapią może być także ruch. O to, żeby klu-
bowiczki i klubowicze z Golden Bike Team nie zastygli w bezruchu, 
dba szefowa klubu Ewa Korek, która co tydzień proponuje swojej 
ekipie jakąś ciekawą i wymagającą trasę rowerową. Tym razem na 
naszych łamach opisujemy wycieczkę na nowo otwartą kładkę nad 
Wartą. Ciekawa inwestycja i ciekawa wycieczka!

Jedni jeżdżą rowerami turystycznie i  rekreacyjnie, a  drudzy 
sportowo i  wyczynowo. Kolarze przemknęli przez naszą gminę 
w  ramach Tour de Pologne. Widowisko było wspaniałe, tym bar-
dziej że o godną oprawę zadbali też mieszkańcy i mieszkanki naszej 
gminy, którzy zaprezentowali „Żywy rower”. Co to jest? Przeczytaj-
cie Państwo relację naszego dziennikarza. 

Piękne, sportowe widowisko zawdzięczamy radnej Wiesławie Pry-
cińskiej, która nie tylko ściągnęła kolarzy do Suchego Lasu, ale sama 
też wzięła udział w wyścigu rowerowym w karkonoskim Karpaczu.

Nie przepadasz za jazdą rowerem? Masz takie prawo. To może 
zachęci Cię nowa, hybrydowa, niskoemisyjna Toyota C-HR? Jak za-
chwala producent, nowy model zaprojektowany jest tak, by auto się wy-
różniało i zapewniało swojemu właścicielowi poczucie wyjątkowości.

Złotego środka pomiędzy komfor-
tem jazdy a  ekologią z  sukcesem po-
szukuje też firma Nissan. Producent 
zachwala hybrydowe auta jako dosko-
nale nadające się do jazdy po terenach 
miejskich i  podmiejskich. Auto kupi-
cie w  rodzinnej firmie Nissan Polody 
w Poznaniu lub Przeźmierowie.

Skuteczne łączenie różnych świa-
tów to prawdziwa sztuka, którą warto 
stosować nie tylko w motoryzacyjnym 
światku. Katarzynie Krzyśko i  jej ko-
leżankom z Koła Gospodyń Wiejskich 
w Golęczewie doskonale udało się połączyć słowiańską, ludową tra-
dycję Wianków z  amerykańską tradycją lat 50. Jak to możliwe?  
Poczytajcie!

Golęczewo kocha zresztą tradycję, o czym może świadczyć spacer 
z  historią w  tle. Podczas tego spaceru przewodnicy Grzegorz Gru-
piński i Ryszard Ruszewski opowiadali chętnym ciekawostki o histo-
rii „wzorcowej, niemieckiej wsi”.

A ja życzę państwu miłej lektury!

NOWA JAKOŚĆ FRYZJERSTWA!

 � KOSMETYKA
 � KOSMETOLOGIA  

ESTETYCZNA
 � FRYZJERSTWO
 � MAKIJAŻ  

PERMANENTNY
 � MEZOTERAPIA
 � KOSMETYCZNE  

WYBIELANIE ZĘBÓW
 � MANICURE,  

PEDICURE

 � ŻEL, HYBRYDA
 � STYLIZACJA RZĘS
 � HENNA PUDROWA
 � LAMINACJA BRWI
 � MASAŻE
 � ZABIEGI NA TWARZ
 � MAKIJAŻE ŚLUBNE 

I WIECZOROWE
 � DEPILACJA
 � SOLARIUM 
 � ROLLETIC

Suchy Las, ul. Jeżynowa 19
fb/Salon Urody Sisel
Instagram: siselsalonurody

TEL. 667 924 543, 667 859 640 
GODZINY OTWARCIA
pon.-pt 10-19, sob. 10-14

PROFESJONALIZM 
BEZPIECZEŃSTWO
NAJWYŻSZA JAKOŚĆ 
NASZYCH USŁUG
Sterylizacja narzędzi  
w autoklawie medycznym

OPRAWY 
KOREKCYJNE

-50%

DRUGIE SZKŁA

ZA 1ZŁ

*

*Rabat obowiązuje na oprawę korekcyjną przy zakupie pełnych 
okularów korekcyjnych (oprawa korekcyjna + para szkieł okularowych).

**

Suchy Las, Galeria Sucholeska ul. Obornicka 85, tel: 61 652 13 14 
Poznań,CH Spar, ul. Druskienicka 12a, tel: 61 842 55 55

Poznań, Galeria Podolany, ul. Strzeszyńska 63, tel: 61 670 03 75

Przy zakupie dwóch par okularów korekcyjnych 
(oprawa + para szkieł okularowych). Szczegóły u sprzedawcy w salonie. 

Pestkownica - idealne miejsce  
na imprezę firmową

Zorganizujemy atrakcje zarówno dla aktywnych jak i dla tych, 
którzy wolą spędzić czas nieco spokojniej. Położenie w środku lasu 

umożliwia grupowe grzybobrania a sąsiedztwo Drawieńskiego Parku 
Narodowego to okazja do zorganizowania spływu kajakowego Drawą.

W naszej restauracji każdy znajdzie coś dla siebie. Kuchnia bazuje na 
lokalnych produktach (własna wędzarnia ryb, mięs, świeże ryby  

z własnego jeziora, konfitury, miód, zioła, grzyby, warzywa, dziczyzna). 

www.pestkownica.com.pl
info@pestkownica.com.pl

tel. 502 606 847  
Facebook/Pestkownica

  tylko 110 km od Poznania
  *** hotel i całoroczne domki
  strzelnica sportowa 
z bronią palną

  50 ha otwartej przestrzeni na 
organizowanie imprez 
i zabaw plenerowych

Dysponujemy dwiema salami konferencyjnymi 
wyposażonymi w rzutnik z ekranem oraz niezbędne 

akcesoria do organizacji szkoleń czy warsztatów.
Z naszych usług skorzystało już wiele firm, a wśród nich znalazły się 

takie marki jak: PEPCO, ENEA, NETTO, HOCHLAND, PHILIPS czy MARS...

Zapraszamy:
Dorosłych, młodzież, dzieci,  
całe rodziny, a także 
grupy przedszkolne
(zajęcia o charakterze  
ogólnorozwojowym  
z elementami karate wg. 
programu karate sport at school

Zapewniamy:
Treningi w stylach Shotokan,  
Shorin-Ryu oraz Kobudo 
prowadzone przez 
wykwalifikowaną kadrę.
Obozy, wyjazdy weekendowe, 
zawody sportowe.

Kontakt:
tel. kom. +48 608 331 944
tel. kom. +48 695 444 416

e-mail:biuro@fighter-siebert.pl
www.fightersiebert.pl
www.fighter-suchylas.pl
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Kto ma co chce, ma i owce
Z prof. Piotrem Tryjanowskim z Uniwersytetu Przyrodnicze-
go w Poznaniu rozmawiamy o owcach i ludziach. Czy i na ile 
powrót do natury mógłby uleczyć choroby naszej duszy?

– Jest pan współautorem książki 
pod tytułem: „Złap oddech na pa-
stwisku — terapeutyczne becze-
nie owiec”. Napisał pan wcześniej 
o  terapeutycznym wpływie śpiewu 
ptaków. Teraz o  owcach. Skąd fa-
scynacja terapeutycznym wpływem 
natury na ludzi?

– Fascynacja dotyczyła samej przy-
rody, a później próbowałem zrozumieć, 
co w tej naturze jest takiego ciekawego, 
że lubimy w  niej przebywać. Nie ma 
przypadków w życiu, są tylko znaki – to 
wszystko połączyło mnie z kolegą , dok-
torem Sławomirem Murawcem, bar-
dzo znanym psychiatrą. Ze Sławkiem 
zaczęliśmy dużo rozmawiać o kryzysie 

zdrowia psychicznego – który jest nie-
wątpliwy: proszę zobaczyć na liczbę 
depresji, samobójstw. Niezadowolenie 
z  życia widoczne jest zwłaszcza wśród 
młodszej generacji ludzi z miast. Zaczę-
liśmy szukać lekarstwa. I  przypomnie-
liśmy sobie starą prawdę o  dobroczyn-
nym wpływie natury.

– Co można zrobić, by ludzie poczuli 
się lepiej? 

– O, to bardzo właściwe pytanie. 
W  odpowiedzi gdzieś tam pojawił się 
śpiew czy ogólnie obserwacja ptaków. 
Ale już wtedy postawiliśmy hipotezę, 
że naprawdę nie chodzi o  tego ptaka, 
tę owcę, tylko o  multisensoryczność. 
Różne bodźce do nas dobiegają z  kra-

jobrazu i owce się w to pięknie wpisują. 
I wydawało mi się, teraz już jestem pe-
wien, że obserwacja czy długotermi-
nowe relacje, jakie mamy ze zwierzę-
tami gospodarskimi, mogą tak działać. 

– To znaczy jak?
– Jest mnóstwo terapii: dogoterapie, 

felinoterapie, alpakoterapia, hipotera-
pia z końmi, gdzie musimy te zwierzęta 
dotknąć, być z  nimi, pogłaskać. Nato-
miast w  przypadku owiec mamy coś 
fascynującego, co mi się wydaje najfaj-
niejsze w mojej profesji i łączy się z pta-
kami, że mamy terapię z dystansu, nie 
musimy ich dotykać, one sobie gdzieś 
chodzą na pastwisku, a  to na nas bar-
dzo pozytywnie działa.

– W  książce umieściliście bardzo 
dużo anegdotek w  formie tekstu 
napisanego kursywą. Od opowieści 
o  narodzinach Jezusa z  perspekty-
wy pasterza, po scenę piosenek pa-
sterskich w  tawernie. Skąd pomysł, 
by w taki sposób przedstawić relację 
ludzi z owcami?

– Nasz mózg jest tak stworzony. 
Jest hipoteza brytyjskiego badacza 
Robina Dunbara, że mózg lubi plotki. 
I właśnie takie krótkie opowieści. Jest 
koncepcja, że zapamiętujemy rzeczy, 
które w jakiś sposób nas fascynują. To 
była jedna przyczyna, by te anegdotki 
w  ten tekst naukowy wpleść, żeby po-
kazać, że poza popularyzacją pewnych 
naukowych rozwiązań, jest też osobi-
ste życie, jak pana i  moje. A  druga, że 
chcemy porządkować własne życie, 
zdrowie psychiczne. Każdy z  nas wra-
ca wkurzony z  pracy, czasem się zde-
nerwuje w  domu, czasem na współ-
uczestników ruchu drogowego. Jedna 
ze znanych terapii, zwłaszcza w  przy-
padku poważniejszych problemów, 

zaleca zapisywać swoje myśli, tworzyć 
anegdotki. To cała szkoła terapeutycz-
na. O  niej zresztą pod koniec książki 
wspominamy. 

– Jednym z najczęściej poruszanych 
tematów w  książce jest dawna bli-
skość ludzi z owcami, jak wskazanie 
znaczenia mitu Złotego Runa, albo 
boga Aresa, powiązanego z  gwiaz-
dozbiorem Barana. Gdzieś pomię-
dzy epokami pasterstwa a  urbani-
zacji ta relacja zanikła. Czy może 
dojść do pogodzenia tych dwóch 
różniących się rzeczywistości?

– Nawet powinno, jeśli chcemy 
funkcjonować jako ludzkość. Dla mo-
ich rodziców i babć, dla pana dziadków 
i  pradziadków było oczywiste, że byli 
zależni od natury, pogody, od tego jak 
uprawiali ziemię, od zmieniających się 
pór roku. Wiedzieli, kiedy sadzić, kie-
dy robić żniwa, kiedy orać – to wszyst-
ko było zależne od natury. My trochę 
rzuciliśmy to „wieśniactwo”, chcieli-
śmy być niezależni. Ale nie uwzględ-
niliśmy olbrzymiego kosztu zerwania 
relacji z naturą. 

– Jaki to koszt?
– Ten koszt nie jest wyliczony 

ekonomicznie, ale jednym z  jego 
składników są załamania nerwowe. 
Dzisiaj wiemy, że ma to bardzo pro-
ste mechanistyczne wyjaśnienia, że 
kontakt z zielenią, kontakt z zapachem, 
kontakt z ziemią, świetnie wpływa na 
nasze zdrowie. I  wydaje mi się, że nie 
ma co idealizować dawnych relacji 
ze zwierzętami, bo były one bardzo 
pragmatyczne. W  przypadku owcy 
chodziło o runo, czyli wełnę, chodziło 
o baraninę lub jagnięcinę, czyli o mię-
so, chodziło o  mleko, sery. Wszystko 
trzeba było wykorzystać. 

– Ale...
– Ale przy okazji tego kontaktu z na-

turą, człowiek po prostu, może nawet 
nieświadomie, chłonął piękno świata. 
Był na świeżym powietrzu, musiał 
rano wstać, oporządzić te zwierzęta, 
nie było czasu na załamania nerwowe, 
trzeba było funkcjonować w  rytmie 
przyrody. My chcemy to pokazać, jesz-
cze raz powtórzę, nie jako jakieś złote 
rozwiązanie, bo nie da się powrócić 
do tych starych czasów, ale żebyśmy 
pamiętali, że choć tytuł brzmi „Złap 
oddech na pastwisku”, to ten oddech 
możemy złapać w  lesie, nad jeziorem, 
gdziekolwiek w  kontakcie z  przyrodą 
i o to nam najbardziej chodziło. 

– Nie da się jednak ukryć, że spory 
fragment książki jest poświęcony 
opisowi dóbr, jakie dawały nam 
owce: wełny, mleka, mięsa, sera. 
W  kilku miejscach miałem wraże-
nie, że zachęca pan do innego spoj-
rzenia, ekonomicznego.

– Zdecydowanie tak. Doszliśmy 
do tego, że spora część osób idzie do 
supermarketu i  nie wie nawet skąd 
dostępne tam dobra pochodzą. I tylko 
kupują, byle taniej, byle więcej. A  po-
łowa żywności w  skali globalnej się 
marnuje. Tak, zachęcamy, żeby spoj-
rzeć na to również ekonomicznie, ale 
uwzględniając również względy zdro-
wotne. Jest grupa szkół psychologicz-
nych, która mówiła tylko o obserwacji 
zwierzątek i żeby nic złego im nie robić. 

– A powinniśmy robić?
– W życiu ważny jest także drobny 

hedonizm, zjedzenie czegoś dobre-
go, bardzo smacznego sera, kawałka 
jagnięciny, popicie dobrym trunkiem 
i  okrycie się dobrym materiałem 
z  wełny. Po czesku to ma fajną nazwę 

– radost z maličkostí, czyli cieszenie się 
z rzeczy małych. To nie jest nic innego 
jak rodzaj hedonizmu, który jest obec-
ny w życiu Homo sapiens i nie ma po 
co tego wykluczać.

– W książce mowa o tym, że popula-
cja owiec spadła do poniżej 10 proc. 
stanu sprzed trzech dekad. Czy 
uważa pan, że uda się doprowadzić 
do zwiększenia populacji owiec? Na 
przykład tutaj w Suchym Lesie?

– Jestem realistą. To nie tak, że 
jedna książka powoła do życia ruch 
owczarski czy neoowczarski. Ale 
w  Czechach już widzimy, na Słowacji 
widzimy, zresztą w Polsce też, że przez 
ostatnie pięć lat pogłowie owiec deli-
katnie wzrasta. Kiedyś w okolicach Su-
chego Lasu, Owińsk mieliśmy mnó-
stwo owiec. W  Suchym Lesie jeszcze 
w  latach 90. byli gospodarze, którzy 
mieli owce. Złotkowo, Złotniki, tam 
wszędzie były owce. Zresztą w  Złot-
nikach mój uniwersytet ma stację 

badawczą i  tam owce mamy. Można 
podjechać rowerem i  zobaczyć z  dale-
ka, jak wygląda pastwisko, jest szansa 
zobaczyć zwierzęta.

– Czyli zmiana jednak następuje?
– Myślę, że napisaliśmy tę książkę, 

bo widzimy już tę zmianę. Ludzie za-
czynają do tego wracać. Dawniej było 
powiedzenie: „Kto ma owce, ten ma 
co chce”. Ja bym teraz to odwrócił, to 
zwykle bardzo zamożni ludzie kupują 
owce, żeby się nimi cieszyć. Powie-
działbym, że: ten kto ma co chce, ten 
wreszcie ma i  owce. Tu nie chodzi 
o  zmianę ekonomii z  dnia na dzień, 
ale o długoterminową zmianę. Słysza-
łem o  przypadkach, że ktoś kupował 
owczarki border collie. W  pewnym 
momencie chciał je nauczyć zachowań 
pasterskich, więc kupował owce. Na 
początku pięć, a teraz ma ich czterysta! 
Więc jest to wciągające jak bagno.

– Bardzo ciekawym tematem z mojej 
perspektywy, jak czytałem pańską 
książkę, było wskazanie „Wspól-
nego zdrowia” – zarówno ludzi, jak 
i  zwierząt. Bardzo mnie to zaintry-
gowało.

– To jest koncepcja, która właściwie 
od paru dekad istnieje, ale dopiero od 
kilku lat jest popularniejsza. Nazywa 
się rzeczywiście: Wspólne Zdrowie, 
albo Jedno Zdrowie, po angielsku 

– One Health. My zapominamy, że je-
dziemy „na jednym wózku”, że hałas, 
sztuczne światło, zanieczyszczenie 
powietrza są szkodliwe nie tylko dla 
nas, ale i dla zwierząt, z którymi współ-
bytujemy. Starania o zdrowie zwierząt, 
to starania również o  nasze zdrowie 
i vice versa. Chodzi tu o to, by pokazać, 
że współdzielimy przestrzeń. Współ-
dzielimy środowisko. 

– Wskazał pan również pozytywny 
wpływ owiec na środowisko. 

– Oczywiście, to jedna z  rzeczy, 
o  której zapominamy. Szczególnie 
teraz, w  kontekście zmian klimatycz-
nych, mówi się o  negatywnym wpły-
wie hodowli zwierząt na środowisko. 
Tak naprawdę wszystko zależy od 
proporcji. Ani za dużo, ani za mało, 
wszystko sprowadza się do tego. Wy-
daje mi się, że w Polsce owce naprawdę 
mają fantastyczne działanie krajobra-
zowo-twórcze. Ale trzeba powiedzieć, 
że są też przegęszczone populacje 
owiec w  Nowej Zelandii czy na pół-
nocy Anglii, albo w  Szkocji, gdzie te 
owce mogą negatywnie na środowi-
sko wpływać. Naprawdę staramy się 
ważyć argumenty – pokazać, że co za 
dużo to nie zdrowo, ale akurat w  na-
szym kontekście, w  kontekście Polski, 
powinniśmy dbać o odtworzenie tych 
populacji, bo może mieć naprawdę 
fantastyczne znaczenie przyrodnicze. 

– Na przykład jakie?
– Tam, gdzie pojawiały się owce, 

pojawiają się bardzo ciekawe gatun-
ki chrząszczy, storczyków, ptaków. 
Owca chodząca po pastwisku rozry-
wa raciczkami glebę i tam pojawiają się 
chrząszcze. Owca robi kupę, która jest 
atrakcyjnym pokarmem dla wielu ma-
łych stworzeń. Tam, gdzie trawa krót-
ka, ptakom łatwiej żerować, znajdować 
dżdżownice. To wzajemnie połączony 
ekosystem.

– Dużo pan pisze o  odrodzeniu kul-
tury pasterskiej.

Jestem nią zafascynowany. Ofi-
cjalna promocja książki odbędzie się 
w Góralskie Święto, na trójstyku Polski, 
Słowacji i  Czech. Chcemy się wpisać 
w  pasterstwo, ale chcemy też pokazać, 
że owce to nie tylko góry, że na nizinach 
również się dobrze czuły. Chcemy po-
kazać, że pasterstwo to nie tylko górale 
w  kapelusikach i  w  ładnych strojach 
ludowych, że pasterstwo było wszędzie. 
Również w  Wielkopolsce. Wielko-
polska miała nawet swoją własną rasę 
owiec, rasę wielkopolską. Owca świet-
nie dostosowywała się do każdego re-
gionu, a w każdym regionie pasterstwo 
było inne. I  to też jest nasza tradycja, 
która powinna być podtrzymywana. 

– To bardzo ładnie się łączy z  obec-
nym w  książce wątkiem agrotury-
styki. Jak odrodzenie pasterstwa 
może pozytywnie wpłynąć na tę 
gałąź turystyki?

– Mam nadzieję, że pozyty wnie. 
Już teraz widać, że ruch turystyczny 
zaczyna się kanalizować w  Polsce. 
Nie dlatego, że ludzie nie mają pie-
niędzy. Myślę, że w końcu dojrzewa-
my do tego, że wakacje na polskiej 
wsi, na Podlasiu czy w  Wielkopol-
sce, na Dolnym Śląsku, to może być 
ekwiwalent w yjazdu na Rodos, 
w yjazdów na południe Hiszpanii, 
gdzie jest gorąco i  nieprzyjemnie. 
Ale musimy dostrzec piękno Polski. 
Myślę też, że owce w tym pomagają. 
Z wielu badań wiemy, że ludzie chęt-
niej odwiedzają gospodarstwa agro-
turystyczne, w których są zwierzęta. 
W grę może wchodzić też sentyment. 
Może nie dla ludzi w pańskim wieku 
i  młodszych, ale w  moim pokoleniu 
prawie każdy miał dziadków na wsi. 
W  którymś momencie dorobiliśmy 
się, mamy spokój, nie musimy już 
nikomu nic udowadniać, chwalić się 
przed znajomymi tropikalnymi w y-
cieczkami.

– Czyli agroturystyka zamiast tropi-
ków?

Tak, w  pewnym momencie po-
wiemy, okej, chcę naprawdę odpo-
cząć. Dla kogoś, kto mieszka i pracuje 
w  mieście, ta owca w  gospodarstwie 
agroturystycznym to jest dopiero 
prawdziwy wypoczynek. A nie leżenie 
na plaży z  drineczkami, w  otoczeniu 
tłumu innych ludzi. 

Rozmawiał Stanisław Mrowicki
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Autorzy książki - prof. Piotr Tryjanowski i inż. Roman Cieślar

Nasze ulubione pastwisko w Bystrzycy (Beskid Śląski, CZ)
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Z psem pasterskim - owczarkiem podhalańskim
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– Działa pani jako pedagog, psy-
cholog, terapeuta…

– Pedagog terapeuta. Cały wa-
chlarz możliwości. Jestem również 
oligofrenopedagogiem, tyf lopeda-
gogiem. Troszkę tego jest.

– Szerokie umiejętności.
– To prawie 20 lat nauki. Pięć 

lat podstawow ych studiów magi-
sterskich, ale cały czas doskonalę 
umiejętności, kończąc inne formy 
studiów w yższych podyplomow ych. 
Nie stoję w  jednym miejscu, cały 
czas staram się rozwijać.

– Jest więc pani prawdziwą mi-
strzynią w fachu?

– Staram się. 
– Jak długo pani pracuje z dziećmi 

i młodzieżą?
– Zawodowo ponad 16 lat. Prze-

szłam przez wszystkie szczeble edu-
kacji. Pracowałam zarówno z dziećmi 
na etapie przedszkolnym, szkolnym, 
z  osobami dorosłymi, więc przez te 
16 lat faktycznie mogłam nabyć dużo 
doświadczenia. Przez kilka lat byłam 
również związana z  naszym Uniwer-
sytetem im. Adama Mickiewicza, 
jako wykładowca akademicki na kie-
runkach pedagogiki. Zatem mogłam 

się podzielić doświadczeniem, które 
zdobyłam. 

– Ok. 10-15 proc. populacji ma 
specjalne potrzeby edukacyjne. 
Dodatkowo to zaburzenie znacz-
nie częściej pojawia się u  chłop-
ców niż u dziewczynek. Jak można 
rozpoznać objaw y?

– Dysleksja rozwojowa jest dość 
szerokim pojęciem. Przede wszystkim 
dotyczą one czytania, pisania i  umie-
jętności matematycznych. Najczęściej, 
niestety, dysleksja jest rozpoznawana 
na etapie wczesnoszkolnym. Sama dia-
gnoza dysleksji może zostać postawio-
na po trzeciej klasie, czyli ok. 10 roku 
życia. Natomiast symptomy widać już 
znacznie wcześniej. Rodzice i  nauczy-
ciele wychowania przedszkolnego 
mogą dostrzec je wcześniej. Objawów 
jest dużo, nie wystarczy nam czasu, 
by wymienić wszystkie. Można je po-
dzielić na grupy z  życia codziennego 
i  szkolnego małego dziecka. Pierwsze 
kroki milowe: siadanie, raczkowanie, 
mówienie – to wszystko u  dzieci z  ry-
zykiem dysleksji będzie opóźnione.

– Proszę dać przykład.
– Dzieci mają problem z jazdą na 

rowerze, z równowagą, nie lubią gier 

z  łapaniem i  rzucaniem piłek. Mają 
problem z  czynnościami samoob-
sługow ymi, jak wiązanie sznurowa-
deł lub ubieranie się. Niechętnie też 
bawią się klockami, układankami 
lub puzzlami. Trudności sprawiają 
też dłuższe, skomplikowane pole-
cenia, które dziecko ma w ykonać. 
To są najbardziej oczy wiste symp-
tomy, jakie można bardzo wcześnie 
w yłapać. Jako pedagodzy najczę-
ściej zauważamy te problemy już 
w  pierwszej klasie, gdzie łatwiej 
dostrzec trudności z  czytaniem, 
pisaniem i  liczeniem. Pojawiają się 
duże problemy z  ortografią , mimo 
znajomości zasad. Problemy z  licze-
niem, mimo znajomości teorii. Cha-
rakterystyczne jest też mylenie liter 
podobnie brzmiących, dodawanie 
nieistniejących liter lub słów, prze-
stawianie, omijanie ich w  tekście. 
Brak rozumienia czytanego tekstu 
lub poleceń do zadań. Ogrom róż-
norodnych objawów, innych u  każ-
dego dziecka.

– Wiemy, co jest przyczyną pojawia-
nia się tych zaburzeń?

– Przyczyny nie są dokładnie zna-
ne od strony medycznej. Aktualnie 
istnieją dwa główne kierunki. Jedni 
mówią o  genetyce i  dziedziczonych 
cechach, gdzie faktycznie linia mę-
ska częściej dziedziczy dysleksję. 
Inni wskazują na mikrouszkodzenia 
w  mózgu w  czasie porodu lub zagro-
żonej ciąży. Im cięższa ciąża i  poród, 
tym większa szansa pojawienia się za-
burzeń. Dzięki badaniom wiemy na 
pewno, że mózg dziecka z  dysleksją 
w pełnych sferach aktywności działa 
zupełnie inaczej niż mózg dziecka 
bez dysleksji. 

– Ewidentnie bardzo szeroki i skom-
plikowany temat.

– Tak. Tego nie da się opowiedzieć 
w kilku zdaniach. 

– Nabiera znaczenia, że pani uczy 
się tego już 20 lat.

– Owszem, bo cały czas ten temat 
zgłębiamy. Każde dziecko jest inne. 
Nie ma dwojga dzieci z  takimi samy-
mi objawami. To wszystko trzeba wy-
łapać. To są lata doświadczeń i pracy 
terapeutów z tymi dziećmi.

– Jak pani pomaga dzieciom z  SPE 
(Specjalnymi Potrzebami Eduka-
cyjnymi)?

– Moją specjalnością jest peda-
gogika terapeutyczna i  doradztwo 
psychologiczne. A le moim priory-
tetem jest coś, co lubię nazy wać te-
rapią szytą na miarę. Jak już zostało 
powiedziane, istnieje ogrom obja-
wów. Dlatego staram się do każdego 
ucznia podchodzić indy widualnie. 
Czyli dobrze zdiagnozować, roz-

poznać gdzie są deficyty, nad czym 
najbardziej trzeba popracować. A le 
i  nie zapomnieć o  mocnych stro-
nach ucznia. Uczniowie z  dyslek-
sją są bardzo często utalentowani, 
czego zw ykle ludzie nie zauważają. 
Kolokwialnie mówiąc, trzeba sko-
rygować słabą stronę, ale i w ykonać 
tę kompensację, by pokazać dziecku, 
że ma swoje mocne strony. To bar-
dzo pomaga w  kwestii stanu emo-
cjonalnego i moty wacyjnego. 

– Poprawa stanu emocjonalnego. 
Brzmi jak bardzo ważny element 
pani pracy.

– Tak. Tu dużą pomocą są no-
woczesne formy terapii. W  moim 
gabinecie niedługo będę miała 
nową pomoc terapeutyczną. Tera-
pia Warnkego to dość nowa forma 
terapii, ale udowodniono, że bardzo 
skuteczna.

– Zaintrygował mnie ten ukryty 
talent u  dzieci z  dysleksją. Czy 
można na to spojrzeć w  podob-
ny sposób, jak na rozwój słuchu 
u osób niewidomych?

– Zgadza się. Ciało i  mózg natu-
ralnie kompensuje  każdy deficyt. 
Zaburzenia percepcji wzrokowej 
są kompensowane słuchową i  na 
odwrót. Jednak na potrzeby nauki 
szkolnej sama kompensacja nie wy-
starcza i trzeba te deficyty podciągnąć, 
wszystkie wyrównać. Nie da się tego 
od siebie oddzielić. To w  pełnym mo-
mencie powinno zagrać ze sobą jak 
w  zegarku. Dzieci z  dysleksją mają 
najczęściej świetną pamięć wzrokową. 
Uczą się dzięki zdjęciom, obrazom. 
Myślenie wizualne pozwala zawrzeć 
w jednej myśli setki słów, patrzeć obra-
zami. Inni tak nie potrafią.

– Częścią pani pracy jest rewalidacja 
osób z niepełnosprawnościami.

– Wydaje mi się, że rewalidacja to 
najtrudniejszy aspekt naszej pracy, 
ponieważ osób z  niepełnosprawno-
ściami jest bardzo dużo. W  każdej 
szkole, w każdej grupie takie dzieci są 
i  potrzebują pomocy. Zajęcia rewali-
dacji służą kompensacji, korekcji, ale 
najważniejsze jest doprowadzenie do 
tego, by dziecko odnalazło się w szko-
le. Zajęcia odbywają się w szkole, nie-
stety trudno znaleźć wykwalifikowa-
na kadrę, która mogłaby się na tym 
dziecku skupić. 

– Proszę się podzielić sukcesami.
– Największymi sukcesami są 

uśmiechnięte buzie dzieci. K iedy 
widzę, że dziecko samo wie, że ro-
zumie. Bonusem są łzy rodziców, 
którzy widzą, że dziecko jest w  sta-
nie w ykonać czynność, która kilka 
miesięcy temu była poza jego moż-
liwościami. 

WYWIAD / REKLAMAWYWIAD

Terapia szyta na miarę
Z pedagożką terapeutyczną Adrianną Wojciechowską 
rozmawiamy o pracy z dziećmi i młodzieżą ze specjal-
nymi potrzebami edukacyjnymi. O tym, że nie ma dzieci 
gorszego Boga, że nie wolno stygmatyzować, trzeba 
okazać szacunek, patrzyć oczami dziecka. Nie należy też 
bać się pytać.

– Musi mieć pani dużo satysfakcji 
z pracy.

– Bardzo. Widzieć rozwój dziecka 
i  wiedzieć, że było się jednym trybi-
kiem w procesie rozwoju. Kiedy dało 
się czas, umiejętności i całego siebie, 
a następnie widzi się, że dziecko koń-
czy szkołę, idzie do następnej i  kon-
tynuuje rozwój – to wzruszające. 

– Wiele osób nie rozumie w  pełni 
pojęcia „spektrum” autyzmu. My-
ślą, że im bardziej w  głąb spek-
trum, tym gorzej.

– Najważniejsze to zrozumieć, że 
autyzm to nie choroba. Nie ma ma-
gicznej tabletki. Autyzm to całościo-
we zaburzenie rozwojowe, które skła-
da się na tzw. triadę autyzmu. Czyli: 
zaburzenia w  relacjach społecznych, 
zaburzenia w  komunikowaniu się 
i  zaburzenia zachowania. Mówimy 
o  spektrum, ponieważ to wachlarz 
zaburzeń. Można to porównać do 
wielkiego tortu o  wielu różnych sma-
kach. Każde z nas bierze kawałek. Ka-
wałki mają różne smaki, ale to nadal 
ten sam tort. To jest to spektrum. Siła, 
natężenie i rodzaj zaburzeń się różnią, 
ale to nadal autyzm. Na szczęście 
świadomość społeczeństwa rośnie, 
jesteśmy na dobrej drodze. Dzieci są 
nadal stygmatyzowane, uważane za 
kłopotliwe lub niegrzeczne, ale to nie 
do końca prawda. Mózg dziecka z au-
tyzmem odbiera, widzi i czuje inaczej. 
Działa niestandardowo. Jako społe-
czeństwo musimy do tego przywyk-
nąć i  spojrzeć na świat oczami tych 
dzieci, nie naszymi. 

– Jak wygląda praca z  takimi 
dziećmi?

– Dość trudna. Skomplikowana. 
Dla terapeuty jest wyzwaniem. Te-
rapeuta pedagogiczny, psycholog 
i  logopeda – wszyscy muszą współ-
pracować, by dziecku pomóc. Naj-
ważniejsza jest terapia wielospecja-
listyczna. Ja skupiam się na pomocy 
w  rozwoju społecznym, ale nie je-
stem logopedą. Logopeda ma swoją 

ścieżkę, psycholog ma swoją. Nasze 
trzy ścieżki muszą połączyć się 
w  jedną wspólną drogę. To najwięk-
sze wyzwanie – zapewnienie wspar-
cia z  każdej strony. Jeśli zabraknie 
jednego specjalisty, terapia zaczyna 
tracić sens. Współpraca między trze-
ma specjalistami daje największą 
szansę na sukces.

– Na jednej nodze daleko się nie po-
biegnie.

– Dokładnie.
– Pracuje pani również z  dziećmi 

o  nieharmonijnym rozwoju. Jak 
pani pomaga wyrównać ten po-
ziom rozwoju?

– Pewne strefy rozwoju, np. inte-
lektualnego, umysłowego, przebie-
gają prawidłowo, zgodnie z  normą 
wiekową. Natomiast sprawność 
ruchowa i  motoryczna znacznie 
odbiega od normy, jest albo bardzo 
opóźniona, albo rozwija się znacz-
nie szybciej niż powinna. Może być 
na odwrót, może to też dotyczyć 
rozwoju emocjonalnego. Dla mnie, 
terapeuty, najważniejszy jest proces 
diagnostyczny. Potrzeba sporo do-
świadczenia, by poprawnie zdiagno-
zować dziecko i  wiedzieć, w  której 
strefie pojawia się dysonans rozwo-
jowy. Tu trzeba ostrożnie dopomóc, 
nie tylko w  rozwoju opóźnionych 
stref, ale upewnić się, że strefy, które 
dobrze się rozwijają, nadal będą tak 
się rozwijały.

– Pracuje pani z  dziećmi, które 
z przyczyn poza ich kontrolą są pod 
pewnymi względami „inne” od ró-
wieśników. Jak społeczeństwo po-
winno do tego podchodzić?

– To chyba najtrudniejsze pyta-
nie. Odpowiadając bardzo krótko: 
wszyscy muszą zrozumieć, że dzie-
ci z  SPE jest bardzo dużo. One są 
wszędzie. W  każdej klasie i  w  każ-
dej grupie przedszkolnej. Każdy 
nauczyciel zetknął się z  dzieckiem 
z  SPE, nie raz, nie dwa, ale wiele, 
wiele razy. Dzieci są w  dalszym cią-

gu stygmatyzowane. Widziane jako 
dzieci leniwe, kłopotliwe. Ale one 
takie nie są. Często są zw ykle sfru-
strowane, nie mają moty wacji. Jeśli 
osoba dorosła coś robi 15 razy i nie 
w ychodzi, to też traci moty wację 
i  czuje frustrację. Widzi, że inni to 
potrafią , ono nie. To jest trudne. Na 
szczęście coraz częściej się o  tym 
mówi. Niestety, dużo nie zostało 
jeszcze powiedziane. 

– Co nie zostało?
– Że najważniejszą rzeczą jest, by 

nie wytykać inności, a  okazać sza-
cunek. Nie ma gorszych i  lepszych 
dzieci. Co również ważne: nie bać się 
szukać pomocy, zadawać pytań. Jako 
rodzice nie możemy się wstydzić 
i szukać pomocy. Pytać to nie wstyd. 
My jako specjaliści – terapeuci, psy-
cholodzy, seksuolodzy – jesteśmy 
tutaj dla was. Nie zostawiać dziecka 
samemu sobie, bo to chyba najgorsze, 
co możemy zrobić.

– Ludzie boją się, czego nie rozu-
mieją.

– Mam nadzieję, że prowadzone 
dyskusje poprawią sytuację. Że każ-
dy artykuł i rozmowa pokażą, że nie 
ma się czego bać. Czasem diagnoza 
przynosi ulgę. Bo już wiadomo, co 
robić, by dziecku pomóc. Czekać nas 
będzie bardzo ciężka praca, która 

może trwać jeden, dwa, możne na-
wet trzy lata, ale zobaczymy postęp. 
Ważne, by społeczeństwo nadal się 
edukowało. Nie stygmatyzowało 
dzieci i zaufało specjalistom. 

– Jakie są pani plany co do pracy 
w Suchym Lesie? Nadzieje na przy-
szłość?

– Z  Suchym Lasem jestem zwią-
zana od wielu, wielu lat. Całe moje 
życie to Suchy Las. Jestem też 
mamą, dostrzegam ogrom potrzeb 
naszych dzieci na terenie gminy. 
Nasze szkoły robią , co mogą, by 
dzieciom pomóc. Ale brak w ykwa-
lifikowanej kadry, której jest coraz 
mniej, więc ta pomoc z  zewnątrz 
jest nieoceniona. Mam nadzieję, że 
takim miejscem jak EFEKTy wka 
w ychodzę naprzeciw potrzebom 
i  oczekiwaniom rodziców. Takich 
miejsc, jak ten gabinet, jest napraw-
dę mało. Nie jest to nisza, ale nie 
jest nas tak dużo, jak logopedów, 
psychologów, do których dostęp 
też jest teraz trudny. Chciałabym, 
żeby ten gabinet wpisał się na stałe 
w  krajobraz naszych placówek edu-
kacyjnych dla dzieciaków. I żeby się 
rozwijał, jak ja się rozwijam. Jak się 
rozwijają moi pacjenci. 

Rozmawiał  
Stanisław Mrowicki

NNaajjwwaażżnniieejjsszzyy  

jjeesstteeśś  TTyy  !!

tel. 517 391 819  |  ul. Szkolna 11, 62-002 Suchy Las

GGŁŁÓÓWWNNEE  OOBBSSZZAARRYY  DDZZIIAAŁŁAANNIIAA
••  tteerraappiiaa  ddyysslleekkssjjii,,  ddyyssggrraafifiii  ii  ddyyssoorrttooggrraafifiii    ••    nnaauukkaa  cczzyyttaanniiaa  ii  ppiissaanniiaa

••  rreewwaalliiddaaccjjaa  oossóóbb  zz  nniieeppeełłnnoosspprraawwnnoośścciiąą    ••    pprrzzyyggoottoowwaanniiee  ddoo  sszzkkoołłyy

••  zzaajjęęcciiaa  tteerraappeeuuttyycczznnee  ddllaa  ddzziieeccii  zzee  ssppeekkttrruumm  AAuuttyyzzmmuu

••  zzaajjęęcciiaa  ddllaa  ddzziieeccii  oo  nniieehhaarrmmoonniijjnnyymm  rroozzwwoojjuu

••  zzaajjęęcciiaa  ddllaa  uucczznniióóww  pprrzzeejjaawwiiaajjąąccyycchh  ttrruuddnnoośśccii  ww  cczzyyttaanniiuu  ii  ppiissaanniiuu

GABINET TERAPI I 
I ROZWOJU DZIECKA 

www.efektywka.com 

fb/efektywka
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WYDARZENIA WYDARZENIA / REKLAMA / ZDROWIE

Nad Wartę droga niedaleka, 
a widoki rewelacyjne
Pod koniec lipca Ewa Korek, liderka klubu Golden Bike 
Team, wyznaczyła swojej ekipie cel kolejnej eskapady 
rowerowej – nową kładkę rowerową w Owińskach. Przy 
okazji uczestnicy wyprawy wspięli się na podest widoko-
wy, który znajduje się na wysokości 25 m. Warta wygląda 
z tego tarasu niczym błękitna wstążeczka.

Wycieczka nie była jakoś szczegól-
nie długa; trasa wyniosła 36 km. W raj-
dzie wzięło udział 17 osób.

W Owińskach nie buja
– Powiedziałabym, że aż 17, bo 

ostatnimi czasy z  frekwencją było sła-
bo, ludzie zapewne powyjeżdżali na 
wakacje, sama zresztą na nich byłam 

– mówi nam Ewa Korek. – A kiedy już 
wróciłam z  letnich wojaży i  skrzyknę-
łam ludzi na kolejny rajd, bardzo się 
ucieszyłam z odzewu – nie tai.

Nasza rozmówczyni jest też za-
dowolona z  trasy rajdu, z  wyjątkiem 
asfaltowego odcinka Morasko – Ra-
dojewo, który to odcinek okazał się 
ruchliwą szosą.

– To jakaś porażka – kręci głową 
Ewa. – Bardzo by się tam przydała dro-
ga rowerowa. Na szczęście wracaliśmy 
już inną trasą, ulicą Poligonową, którą 
można chyba uznać za całkiem niezłą 
alternatywę.

A  jak się szefowej klubu podobała 
sama kładka?

– Bardzo, czułam się trochę jak na 
wieży na Szachtach, choć na szczę-
ście w Owińskach nie bujało – śmieje 
się nasza rozmówczyni. – Byłam też 
trochę zaskoczona, że z  Radojewa 
jest tam aż tak blisko, dosłownie rzut 
beretem. Widok z góry robił wrażenie, 
tłum turystów również. To niewąt-
pliwie ważne, nowe miejsce na mapie 
aglomeracji poznańskiej.

Ewa Korek dodaje jednak, że miej-
sce to powinno być nieco lepiej zago-
spodarowane.

– Przydałby się tam chociażby po-
rządnie oznaczony parking rowerowy, 
z możliwością przypięcia jednośladów 
za ramy – wskazuje. – No i  jakaś bud-
ka, przed którą można by przysiąść, 
zjeść lody czy napić się wody – dodaje.

Są za to inne atrakcje. Jak zachwa-
la na Facebooku wójt Czerwonaka 
Marcin Wojtkowiak, na miejscu znaj-
duje się infokiosk, w  którym turysta 
znajdzie komplet informacji, a  tak-
że zrobi sobie pamiątkowe zdjęcie. 
K ładka jest monitorowana i  dosto-
sowana do potrzeb osób z  niepełno-
sprawnościami.

 Zawrót głowy nad 
przepaścią

W  rajdzie wzięła też udział Anita 
Wesołowska, która dołączyła jednak 
dopiero w Morasku, gdzie mieszka.

– Z Moraska do Owińsk dotarliśmy 
bardzo szybko – mówi nam. – Więk-
szość ekipy ze Złotnik dotarła do nas 
polnymi drogami, a  potem wszyscy 
pomknęliśmy asfaltową ulicą Jaśko-
wiaka do Radojewa przez Nową Wieś, 
a  dalej przez las. Jechało się dobrze, 
choć Jaśkowiaka nie jest szczególnie 
bezpieczna, bo to główna droga z  du-
żym ruchem samochodowym. Mam 
nadzieję, że kiedyś powstanie tam 
ścieżka rowerowa lub chodnik, pyta-
nie tylko kiedy... – zawiesza głos. – Tak 
czy inaczej nikt nie żałował zapewne 
tej krótkiej jazdy główną drogą, bo cel 
podróży wynagrodził lekki stres.

– Na pewno warto zobaczyć tę 
nową kładkę – kiwa głową Anita We-
sołowska. – Punkt widokowy znajduje 
się bardzo wysoko, a  ja mam pewien 

lęk wysokości i  łatwo mi się tam nie 
wchodziło. Za to widoki rewelacyjne! 

– zachwala.
– Wchodziło się trudniej niż scho-

dziło, bo było widać szczeliny pomię-
dzy stopniami, a  przez te szczeliny 

– prawdziwą przepaść – potwierdza 
Ewa Korek. – Osoby z lękiem wysoko-
ści mają prawo nie czuć się tam pewnie. 

Powrót z Owińsk był już bezpiecz-
niejszy, bo ekipa pojechała wzdłuż 
Warty, polnymi drogami i lasem. 

– Dotarliśmy w  okolice dworka 
w  Biedrusku, potem ruszyliśmy dalej 
piękną trasą rowerową, a w Radojewie 
skręciliśmy w  polną drogę (czyli ulicę 
Poligonową) na wysokości ulicy Halsz-
ki – relacjonuje Anita Wesołowska. 

– Kiedy dotarliśmy do Moraska, wytłu-
maczyłam już Staszkowi i  innym, jak 
najłatwiej dojechać do Złotnik – koń-
czy swoją opowieść pani Anita.

Coś dla fanów wysokości
Werner Haibach z osiedla Grzybo-

wego jeździ na rajdy z  Ewą Korek od 
dawna. Bo kocha sport, ale lubi też lu-
dzi, z przyjemnością z nimi rozmawia 
czy choćby po prostu przebywa w ich 
towarzystwie.

– Dlatego ucieszyłem się, że tym 
razem jedzie tak duża grupa – mówi 
nam. – Jestem bardzo zadowolony 
z  wycieczki, a  i  sama kładka bardzo 
mi się podobała, bo ładnie zrobiona, 
nowoczesna, wygodna zarówno dla 
pieszych, jak i  dla cyklistów – chwali. 

– Co do trudów wspinaczki na taras wi-
dokowy, to prawie nie odczułem, choć 
musiałem trzymać się poręczy – za-
strzega uczciwie. – Piękna też trasa do 
Owińsk, urozmaicona, ciekawa, dobra 
dla rowerów górskich – docenia. 

Arkadiusz Siwek ze Złotnik był na 
rajdzie z  klubem Golden Bike Team 
już po raz trzeci. Pomysł na odwie-
dzenie kładki w  Owińskach mu się 
spodobał.

– Kiedy przeczytałem wpis Ewy 
Korek z  propozycją, żeby tam je-
chać, ucieszyłem się, tym bardziej, że 
niejednokrotnie przejeżdżałem już 
w pobliżu na MTB – wyznaje. – Sama 
inwestycja też mi się podoba, bo żeby 
przekroczyć Wartę, nie trzeba już jeź-
dzić gdzieś daleko. Trochę zaskoczyła 
mnie wysokość punktu widokowego, 
ale widziałem, że jest to już atrakcja 
turystyczna, bo sporo ludzi pstrykało 
tam zdjęcia. 

A  sam dojazd do kładki? Jest bez-
pieczny czy nie? 

– Obiło mi się o uszy, że powstać ma 
trasa rowerowa po stronie Czerwona-
ka, gdzie teraz biegnie piaszczysty dukt 
leśny – nie wprost odpowiada nasz 
rozmówca. 

Kinga Kozłowska, narzeczona 
pana Arkadiusza, także była na raj-
dzie z  Golden Bike Team nie po raz 
pierwszy. 

– Bardzo lubimy z  Arkiem aktyw-
nie spędzać czas – kiwa głową. – A że 
inwestycji w  Owińskach wszyscy te-
raz mówią, chcieliśmy zweryfikować 
te opinie i samemu zobaczyć rzecz na 
miejscu. 

Z  dotarciem na miejsce nasza roz-
mówczyni nie miała specjalnych pro-
blemów.

– Sporo jeżdżę na rowerze, do-
jeżdżałam już z  moich Złotnik do 
pracy w  Poznaniu, choć raczej wio-

sną, a nie teraz w czasie upałów – in-
formuje. – Ten kawałek asfaltu więc 
mnie jakoś specjalnie nie w ystraszył 

– uśmiecha się.
Innymi słowy – same plusy.

– Cieszę się, że pojechaliśmy i  we-
szliśmy na punkt widokowy, bo jestem 
fanką wysokości – wyznaje pani Kin-
ga. – To w ogóle bardzo fajny pomysł, 
żeby połączyć kładkę z punktem wido-
kowym – chwali. 

W  Owińskach nie mogło też za-
braknąć ekipy z  naszego „Magazynu”, 
która jednak tym razem dotarła na 
miejsce samochodem.

Krzysztof Ulanowski fot
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Choroby odkleszczowe, 
TBD – cieplejszy klimat, 
gorętszy problem
Wzrost zapadalności na choroby przenoszone przez klesz-
cze (choroby odkleszczowe, TBD, ang. tick-borne diseases) 
obserwowany jest w Polsce od wielu lat, tak samo zresztą 
jak w Europie, Ameryce i Azji.

Według danych uwzględniających 
zapadalność na boreliozę – sztandaro-
wego przedstawiciela chorób odklesz-
czowych – Polska znajdowała się w eu-
ropejskiej czołówce, ustępując jedynie 
Niemcom i Austrii w Europie Środko-
wej, Słowenii na południu i Szwecji na 
północy.

Więcej zachorowań
Liczba zgłoszonych przypadków 

oscylująca w  drugiej połowie lat 90. 
XX w. na poziomie 800-900 rocznie, 
dwukrotnie wzrosła w  roku 2000; 
osiągnęła 10 000 w  2009 i  od 2013 
regularnie wzrasta, przekraczając 
w  2020 liczbę niemal 13 000 zacho-
rowań. Zestawienie robi wrażenie, 
a przecież pamiętać należy o margine-
sie przypadków nierozpoznawanych 
lub niezgłaszanych.

W  efekcie, poza prasą fachową, 

zbyt mało uwagi zwraca się na rów-
nie niebezpieczne, znacznie rzadsze 
choroby: babeszjozę, anaplazmozę 
granulocytarną, tularemię czy riket-
sjozy – odkleszczowe koinefekcje 
boreliozy, przenoszone przez kleszcze 
równocześnie lub nierównocześnie 
z  krętkiem odpowiedzialnym za roz-
wój boreliozy. Rzadko wspomina się 
o  wielopatogenowych zakażeniach, 
w  których borelioza współistnieje 
z chorobami przenoszonymi inną dro-
gą: mykoplazmozą – drogą kropelko-
wą, czy jersiniozą – drogą pokarmową.

Biegamy po lesie
Wzrostu zachorowalności na 

choroby odkleszczowe związany jest 
z  ociepleniem klimatu (krótsze zimy 
z mniejszą liczbą mroźnych dni) wpły-
wającym na biologię kleszczy (intro-
dukcję nowych gatunków, zmianę 

zasięgu, wydłużenie okresu aktywno-
ści i  zajmowanie terenów miejskich); 
ze zmianami zasięgów kręgowców 
będących rezerwuarem kleszczy wy-
nikającymi z  uprzemysłowienia oraz 
z  rozwojem aktywnego trybu życia 
ludzi (pikniki, biegi przełajowe, krosy 
rowerowe). Istotną przyczyną wzrostu 
liczby przypadków TBD jest selekcja 
nowych wariantów patogenów zwią-
zana ze zmiennością i  plastycznością 
ich genomów.

Borelioza w  Polsce powodowana 
jest zakażeniem Borrelia burgdorferi 
sensu lato (B. burgdorferi sensu lato), 
obejmującą trzy genogatunki: B. burg-
dorferi sensu stricto, B. garini i B. afzali. 
Obserwowany niestety tylko u  od-
setka chorych (u  ok. 70 proc. do 30 
dni po zakażeniu) rumień w  miejscu 
wkłucia kleszcza pozwala na rozpo-
znanie boreliozy na etapie wczesnego, 
zlokalizowanego zakażenia (objaw 
patognomoniczny). Inne objawy bo-
reliozy wykazują zależność od zaka-
żającego genogatunku. B. burgdorferi 
sensu stricto wiązana jest z  zajęciem 

narządu ruchu, uszkodzeniem stawów 
i chrząstki stawowej; B. garini z neuro-
boreliozą, zakażeniem ośrodkowego 
układu nerwowego i nerwów obwodo-
wych; B. afzeli z  przewlekłym zaniko-
wym zapaleniem skóry.

Boreliozowe zapalenie mięśnia 
sercowego (Lyme carditis) współwy-
stępuje z innymi postaciami boreliozy. 
Podstawowa diagnostyka laboratoryj-
na wczesnej boreliozy obejmuje bada-
nia serologiczne w  surowicy: identy-
fikację i  narastanie miana przeciwciał 
met. ELISA/CLIA, weryfikację swo-
istości przeciwciał met. Westernblotu. 

POMOC  
W ODBIORZE
MIESZKAŃ
DEWELOPERSKICH
501 063 672

Spieszeni na kilka minut rowerzyści i rowerzystki podziwiają Wartę i jej okolice z tarasu widokowego

Cel osiągnięty. Ekipa Golden Bike Team dotarła do nowej kładki w Owińskach

Roześmiana szefowa klubu Ewa Korek na czele peletonu. 
Rajdy rowerowe dają jej i innym osobom masę radości.
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MOTORYZACJA

Toyota Ukleja zaprasza do salonów!
ul. Obornicka 132, 62-002 Suchy Las k/Poznania,  

tel. +48 61 811 75 70

ul. Pilska 45, 64-850 Ujście k/Piły,  
tel. +48 67 210 51 00

ul. Zawady 38, 61-002 Poznań,  
tel. +48 61 629 90 00

www.toyota-poznan.pl    www.toyota-ukleja.pl    www.uzywane-ukleja.pl

Zapraszamy do kontaktu i odwiedzenia  
strony internetowej!

www.toyota-poznan.pl

Światowa premiera 
nowej Toyoty C-HR
• Toyota C-HR drugiej generacji wchodzi na rynek
• Auto zostało zaprojektowane i będzie produkowane 

w Europie
• Wyjątkowy design nadwozia oraz funkcjonalne i komfor-

towe wnętrze
• Zwiększony udział materiałów z recyklingu i wegańskich, 

ekologiczne procesy produkcyjne
• Łatwa i intuicyjna łączność z samochodem oraz cyfrowy 

kluczyk
• Pełna gama zelektryfikowanych napędów z klasycznymi 

hybrydami 1.8 i 2.0 oraz z hybrydą plug-in 2.0
• Hybryda plug-in z funkcją automatycznego włączania 

trybu EV w strefach niskiej emisyjności
Nowa generacja Toyoty C-HR to 

połączenie najwyższej jakości wyko-
nania i wyjątkowej stylistyki z zaawan-
sowanymi technologiami oraz nową 
gamą napędów zelektryfikowanych 
o  jeszcze większym zasięgu w  trybie 
elektrycznym.

Toyota C-HR zaprojektowana, 
by się wyróżniać

Motyw dwóch nachodzących 
na siebie kształtów, którego linie 
przywodzą na myśl obracający się 
oszlifowany diament, dodaje autu 
charakteru. Po raz pierwszy w  Toy-
ocie zastosowano wysuwane klamki. 

Design jest spójny, a  takie elementy 
jak kamery, radary czy spryskiwacze 
zostały idealnie zintegrowane z wyra-
zistymi kształtami auta.

Toyota C-HR będzie dostępna 
w  nowych, dwukolorowych warian-
tach. Czarny, kontrastujący lakier zo-
stanie poprowadzony od dachu przez 
tylny zderzak do tylnej części auta. 

Nowa Toyota C-HR daje jeszcze 
lepsze odczucia sensoryczne znane 
z  aut klasy premium. Wszystkie naj-
ważniejsze przełączniki są w  zasięgu 
kierowcy, a  kształt deski rozdzielczej 
oraz przestrzeń pasażerska zwiększają 
poczucie komfortu.

Płynna i intuicyjna obsługa
Toyota daje możliwość dostępu do 

wielu funkcji auta przy pomocy apli-
kacji Toyota MyT, dotykowego ekranu 
systemu multimedialnego czy z wyko-
rzystaniem inteligentnego asystenta 
głosowego. Ich obsługa ma być płynna 
i  intuicyjna, a  także dostosowana do 
oczekiwań użytkownika.

Toyota C-HR od pierwszych chwil 
daje poczucie wyjątkowości. Gdy kie-
rowca zbliża się do auta włączają się 
światła, a tylna listwa świetlna prezen-
tuje unikalną sekwencję. We wnętrzu 
fotel kierowcy, zegary przed kierowcą, 
wyświetlacz HUD oraz ekran syste-
mu multimediów ustawiane są zgod-
nie z preferencjami kierowcy (w zależ-
ności od wersji).

W  Toyocie C-HR dostępne będą 
12,3-calowe cyfrowe zegary (w  zależ-
ności od wersji). Obraz jest wyrazisty, 
a  najważniejsze informacje są łatwe 
do odczytania. Kierowca może do-
stosować do własnych potrzeb to, co 
jest wyświetlane, a samochód ma trzy 
wcześniej przygotowane motywy, któ-
re można spersonalizować przy pomo-
cy przycisków na kierownicy. 

Nowa Toyota C-HR będzie do-
stępna z  cyfrowym kluczykiem. Do 
otworzenia i  uruchomienia auta wy-
starczy tylko smartfon*.

Toyota C-HR będzie pierwszym 
modelem, w  którym zostanie zastoso-
wane inteligentne oświetlenie ambient 
z  możliwością personalizacji. Dostęp-
ne będę 64 różne kolory, charakter 
oświetlenia będzie dostosowany do 
ustawionej temperatury lub pory dnia. 

Toyota C-HR będzie się wyróżniać 
spośród innych aut segmentu funkcją 

automatycznego parkowania. Przy po-
mocy aplikacji będzie możliwe zdalne 
zaparkowanie auta i  precyzyjne ma-
newrowanie w  ciasnych miejscach 
parkingowych.

Cztery zelektryfikowane 
napędy

Nowa Toyota C-HR będzie ofero-
wać cztery zelektryfikowane napędy, 
które prezentują wielotorowe podej-
ście koncernu do osiągnięcia neutral-
ności klimatycznej. Marka wierzy, że 
oferując niskoemisyjne samochody 
w  przystępnej cenie przyspieszy re-
dukcję emisji CO2 już teraz i pomoże 
w  transformacji mobilności w  kierun-
ku bezemisyjnym.

W  gamie napędów nowej Toyoty 
C-HR znalazły się klasyczne hybrydy 
z  silnikami 1.8 Hybrid 140 KM oraz 
2.0 Hybrid 197 KM, a  także hybryda 
plug-in z silnikiem 2.0 Hybrid Plug-in 
223 KM. Ponadto klasyczna, dwuli-
trowa hybryda będzie również dostęp-
na z inteligentnym napędem na cztery 
koła AWD-i.

Wszystkie odmiany Toyoty C-HR 
są wyposażone w  piątą generację na-
pędów hybrydowych, które oferują 
większą moc przy utrzymaniu niskich 
emisji oraz niskiego średniego zuży-
cia paliwa. Udało się to osiągnąć po-
przez zmniejszenie masy i  rozmiarów 
komponentów układu, a  także dzięki 
zastosowaniu nowej przekładni i  jed-
nostki sterującej mocą (PCU) oraz za 
sprawą nowej, wydajnej baterii. Silnik 
2.0 oraz przekładnia hybrydowa piątej 
generacji do wersji 1.8 produkowane 
są w Polsce w zakładach Toyota Motor 
Manufacturing Poland (TMMP).
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WYDARZENIA / REKLAMA

Powstanie 100 
kilometrów drogi S11
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad ogłosiła 
plan trzech przetargów na kolejne odcinki drogi S11. Infor-
mację o nowych planach przekazał na początku sierpnia 
przewodniczący parlamentarnego zespołu ds. budowy 
dróg ekspresowych S6 i S11 Bartłomiej Wróblewski.

Na konferencji poświęconej dro-
dze S11 wraz z  posłem pojawiła się 
również poznańska radna Ewa Jemie-
lity oraz Dorota Barełkowska, radna 
gminy Tarnowo Podgórne.

Nowe odcinki ekspresówki
Droga S11 jest wciąż budowaną 

drogą ekspresową, której znaczna 
część przebiega przez Wielkopolskę. 
Łączy Pomorze ze Śląskiem, nato-
miast GDDKiA ogłosiła przetarg 
na trzy odcinki: Oborniki-Poznań, 
Ostrów Wielkopolski-Kępno i  Kęp-
no-Olesno. Jest to łącznie 100 kilome-
trów drogi. Mierzący 22 km odcinek 
Oborniki-Poznań wraz z  obwodnicą 
Obornik będzie jedną z  większych 
inwestycji – planowane jest bowiem 
stworzenie 17 obiektów inżynieryj-
nych oraz dwóch węzłów Oborniki 
i  Chludowo. Trasa tego odcinka nie 
będzie biec po dawnej DK 11, lecz po 
wschodniej stronie Obornik. Odcinek 
Ostrów Wielkopolski-Kępno mierzyć 
będzie natomiast 34 km i  powstanie 
tam 35 obiektów inżynieryjnych, 
w  tym pięć węzłów: Antonin, Ostrze-
szów i  Kępno. Ostatni odcinek, czyli 
Kępno-Olesno, graniczący z  woje-
wództwem opolskim, mierzyć będzie 
46 km długości. 

Przetargi zostaną ogłoszone w  róż-
nych terminach – przetarg na odcinek 
obornicki ma być ogłoszony na przeło-
mie września i  października, odcinek 
Kępno-Olesno w  sierpniu, a  odcinek 
w  Ostrowie Wielkopolskim przetargu 
ma się doczekać  jako ostatni w  kolej-
ności. GDDKiA szacuje, że wszystkie 
odcinki będą kosztować łącznie około 
4,5 mld zł.

– To droga o dużym znaczeniu ogól-
nokrajowym, bo łącząca Pomorze ze 
Śląskiem; ważna ze względu na rozwój 
gospodarczy, ale też istotna ze wzglę-
dów na potrzeby każdego z nas – rozpo-
czął swoje wystąpienie poseł Bartłomiej 
Wróblewski. – Bo któż z mieszkańców 
Poznania czy Śląska nie chce szybko 
jechać nad morze i kto z mieszkańców 
Pomorza i  Poznania nie chciałby szyb-
ko jechać w góry? Ta droga przyspieszy 
w bardzo dużym stopniu nasze dojazdy 
na wakacje – przekonywał.

Inwestycja poprawi 
bezpieczeństwo

Na konferencji głos zabrały także 
wspomniane radne. Zwracały uwagę 
na korzyści związane z  bezpieczeń-
stwem, oraz gospodarką. 

– Cieszy mnie to jako mieszkankę 
północnej części miasta Poznania, że 

w  końcu trasa wylotowa w  kierunku 
północnym będzie trasą z  prawdziwe-
go zdarzenia, trasą bezpieczną – ak-
centowała radna Ewa Jemielity. – Licz-
ba wypadków pomiędzy Poznaniem 
i Obornikami była chyba najwyższa.

– To są odcinki dróg, na które 
mieszkańcy Poznania i  Wielkopolski 
czekają od dawna. Np. moja gmina, 
czyli Tarnowo Podgórne, zyska bezpo-
średnie połączenie nie tylko dla miesz-
kańców, którzy jadą nad morze, ale też 
dla przedsiębiorców – dodała radna 

Dorota Barełkowska. – Mamy nadzie-
ję, że ten pierścień wokół Poznania się 
zamknie jak najszybciej – dodawała 
z kolei radna Dorota Barełkowska.

Na realizację trzeba będzie jed-
nak trochę poczekać. Rozstrzygnię-
cie przetargów ma mieć miejsce 
na początku przyszłego roku. Sam 
poseł Wróblewski przewiduje, że 
pierwsze prace ruszą na przełomie lat 
2025/2026, po uzyskaniu wszelkich 
pozwoleń oraz decyzji środowiskowej.

Bartosz Kabaciński
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OFERTA PRACY
Zakład Gospodarki Komunalnej Suchy Las Sp. z o.o.  

zatrudni osoby do pracy fizycznej na stanowisku 

PRACOWNIK OCHRONY ŚRODOWISKA
  Podstawowy zakres czynności:
  prace związane z odbiorem odpadów komunalnych, prace porząd-

kowe na drogach, placach, chodnikach, prace ogólnobudowlane, 
letnie i zimowe utrzymanie dróg i chodników, prace wod-kan,

  Miejsce pracy: głównie na terenie  
Gminy Suchy Las,

  Umowa o pracę,
  Wymiar etatu: pełen wymiar w godzinach 

7-15 (z możliwymi nadgodzinami),
  Wynagrodzenie stałe, miesięczne, płatne na ostatni dzień m-ca,
  Dodatki socjalne,
  Nowe wyzwania
  Wymagane umiejętności i uprawnienia: prawo jazdy 

kat. B (docenimy dodatkowe uprawnienia i kursy),
  Dodatkowo punktowane umiejętności  

w zakresie prac instalatorskich wod.-kan.,
Oferujemy pewną pracę w niepewnych czasach. Stawiamy na rozwój  

kadry dlatego finansujemy kursy i szkolenia dla naszych pracowników. 

CV należy składać w Kasie Spółki  w dniach pn.- pt. od godz. 700-1500 lub 
mailowo na adres e-mail: biuro@zgksuchylas.eu do 13.09.2023r.

NOWE OBOWIĄZKI  
    WÓJTA

WÓJT:
•  jest obowiązany prowadzić kon-

trolę polegającą na sprawdzeniu 
czy właściciele nieruchomości wy-
posażonych w zbiornik bezodpły-
wowy (szambo) lub przydomową 
oczyszczalnię ścieków spełniają 
warunki określone w ustawie z dnia 
13 września 1996 r. o utrzymaniu 
czystości i porządku – tj. posiada-
nia umowy z „wozakiem” i dowo-
dy uiszczania opłat za opróżnianie 
„szamba” lub osadnika z przydo-
mowej oczyszczalni ścieków;

•  sprawdza częstotliwość pozbywa-
nia się nieczystości ciekłych z tere-
nu nieruchomości oraz szczelność 
zbiornika bezodpływowego na 
podstawie zużycia wody. 

Kontrola odbywać się będzie co naj-
mniej raz na dwa lata.

OBOWIĄZEK WÓJTA  
W PRZYPADKU,  

GDY WŁAŚCICIEL  
NIE POSIADA  

UMOWY 
W razie braku zawarcia umowy, 

Wójt w drodze decyzji określi obo-
wiązek uiszczania opłaty za opróż-
nianie zbiornika bezodpływowego 
lub osadnika w instalacji przydomo-
wej oczyszczalni ścieków i transport 
nieczystości ciekłych, a także sposób 
i termin udostępniania zbiornika bez-
odpływowego lub osadnika w insta-
lacji przydomowej oczyszczalni ście-
ków. Ustalając wysokość opłaty za 
ww. usługi, Wójt zobowiązany będzie 
do zastosowania stawek określonych 
w uchwale nr LIII/613/23 Rady Gmi-
ny Suchy Las z dnia 26 stycznia 2023 
r. w sprawie określenia górnych sta-
wek opłat za opróżnianie zbiorników 
bezodpływowych lub osadników w 
instalacjach przydomowych oczysz-
czalni ścieków i transport nieczysto-
ści ciekłych oraz odbieranie odpadów 
komunalnych. W niniejszej uchwale 
stawka za usługę opróżniania zbior-
nika bezodpływowego i transport 
nieczystości ciekłych z nieruchomo-
ści położonej na terenie gminy wyno-
si 40 zł brutto za 1 m3, w przypadku 
opróżniania osadnika w instalacji 
przydomowej oczyszczalni ścieków i 
transportu nieczystości ciekłych rów-
na jest 350 zł brutto za 1 m3.

NOWE OBOWIĄZKI  
KAŻDEGO, KTO POSIADA 

ZBIORNIK BEZODPŁYWOWY 
(SZAMBO)  

LUB PRZYDOMOWĄ 
OCZYSZCZALNIĘ ŚCIEKÓW

Podczas kontroli właściciel zobo-
wiązany jest do przedłożenia:
•  umowy zawartej z firmą po-

siadającą zezwolenie Wójta na 
opróżnianie zbiorników bezod-
pływowych lub osadników w przy-
domowej oczyszczalni ścieków  
i transport nieczystości ciekłych;

•  dowodów potwierdzających uisz-
czenie opłaty za ww. usługę (po-
twierdzenie przelewu lub opłaco-
ne faktury z adnotacją podmiotu 
odbierającego nieczystości ciekłe 
„zapłacono”);

• faktur za zużytą wodę.
Wyżej wymienione dokumenty 

należy przedłożyć kontrolującemu 
(tzn. pracownikowi Urzędu Gminy 
Suchy Las lub funkcjonariuszowi 
Straży Gminnej Gminy Suchy Las) 
za okres od sierpnia 2022 roku do 
ostatniego dnia miesiąca poprzedza-
jącego kontrolę. W razie utrudniania 
lub udaremniania przeprowadzenia 
kontroli, kontrolowanemu grozić bę-
dzie kara grzywny. 

PYTANIA  
I ODPOWIEDZI: 

Jaka powinna być częstotliwość 
opróżniania zbiorników bezodpły-
wowych lub osadników w instala-
cjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków? 

Wywóz nieczystości ciekłych ze 
zbiorników bezodpływowych nie 
powinien odbywać się rzadziej niż co  
3 miesiące, natomiast opróżnianie 
osadnika w instalacjach przydomo-
wej oczyszczalni ścieków nie rza-
dziej niż jeden raz na rok.

Co należy rozumieć pod poję-
ciem właściciel nieruchomości? 

Właściciel nieruchomości to także 
współwłaściciele, użytkownicy wie-
czyści oraz jednostki organizacyjne i 
osoby posiadające nieruchomości w 
zarządzie lub użytkowaniu, a także 
inne podmioty władające nierucho-
mością.

W przypadku pytań 
zapraszamy do kontaktu 
z pracownikiem Referatu 
Ochrony Środowiska 
Urzędu Gminy Suchy Las. 

Numer kontaktowy do 
osoby merytorycznej: 
61 8 926 580.

Rewolucja ściekowaREWOLUCJA ŚCIEKOWA

REWOLUCJA ŚCIEKOWA

tyLkO teraz 
podłącz się do sieci 
kanalizacyjnej
na SpecjaLnych 
WarUnkach

PODŁĄCZENIE DO KANALIZACJI 
SANITARNEJ ZA 2500 ZŁ BRUTTO.

Dodatkowe kryteria udziału w Programie: 
• Możliwość wykonania grawitacyjnego przyłącza kanalizacyjnego.
• Zgoda gestora działki drogowej na prowadzenie prac w obrębie działki drogowej i budowę 

podłączenia.
• Zgoda właściciela sieci kanalizacyjnej na realizację podłączenia.

Program skierowany jest do klientów indywidualnych, których posesja:
• jest zabudowana i zamieszkana;
• na wysokości posesji jest istniejąca sieć kanalizacji sanitarnej (ogólnospławnej);
• nie posiada wybudowanego przyłącza kanalizacyjnego do studzienki.

TYLKO TERAZ 

NA SPECJALNYCH 
WARUNKACH

PODŁĄCZ SIĘ DO SIECI 
KANALIZACYJNEJ

Wspierając naszych Klientów w realizacji obowiązku podłączenia się do sieci 
kanalizacji sanitarnej, wynikającego z ustawy o utrzymaniu czystości i porządku  
w gminach, Aquanet S.A. przedstawia specjalnie przygotowany Program podłączeń 
do sieci kanalizacyjnej.

Dlaczego warto skorzystać z naszej propozycji?
• Podłączenie do istniejącej sieci kanalizacyjnej to obowiązek ustawowy.
• Przewidywane wzmożone kontrole ilości ścieków wywożonych z szamb. 
• Korzystanie z kanalizacji jest bardziej opłacalne niż wywóz nieczystości z szamba.

Cena za realizację podłączenia obejmuje: kompleksowe podłączenie do sieci kanalizacyjnej tj. uzyskanie 
warunków przyłączenia, wykonanie projektu, uzyskanie wymaganych decyzji i uzgodnień, budowę podłączenia łącznie  
z odtworzeniem nawierzchni w pasie drogowym oraz niezbędnym zagęszczeniem terenu nieruchomości, odbiór 
techniczny oraz inwentaryzację geodezyjną. Usługa dotyczy budowy podłączenia do sieci kanalizacyjnej o długości 
maksymalnie 30 mb, w tym przyłącza kanalizacyjnego zakończonego studnią rewizyjną o średnicy 425 mm (1 szt.) oraz 
grawitacyjnego odcinka instalacji od studni rewizyjnej do istniejącej instalacji wewnętrznej. 
UWAGA: w przypadku konieczności zastosowania układu tłocznego cena za realizację podłączenia obejmuje wyżej 
wymienione składowe poza zaprojektowaniem i wybudowaniem zewnętrznej instalacji tłocznej łączącej instalację 
wewnętrzną w budynku z planowanym przyłączem kanalizacyjnym. Realizacja i koszt instalacji tłocznej (wraz  
z przepompownią) będzie leżeć po stronie mieszkańca.

Cena 2500 zł może ulec zmianie w następujących przypadkach:
• jeżeli wykonanie odcinka instalacji od studni na przyłączu kanalizacyjnym do wewnętrznej instalacji kanalizacyjnej 

w nieruchomości będzie wymagało montażu dodatkowych studni kanalizacyjnych, koszt montażu studni wynosi 
900,00 zł brutto za każdą kolejną studnię; 

• jeżeli całkowita długość podłączenia okaże się dłuższa niż 30 mb, w takim przypadku cena za wykonanie podłączenia 
zostanie powiększona o 70,00 zł brutto za każdy kolejny pełny metr bieżący na odcinku od 30 mb do 50 mb, dla 
odcinka powyżej 50mb zastosowana zostanie wycena indywidualna. 

Cena nie obejmuje: 
• doprowadzenia terenu działki do stanu zastanego poprzez odtworzenie nasadzeń i trwałej zabudowy w miejscu 

przebiegu całej trasy podłączenia,
• likwidacji szamba,
• zapewnienia przenośnego punktu sanitarnego na czas realizacji zlecenia.

Niniejsza informacja nie stanowi oferty handlowej w rozumieniu przepisów Kodeksu cywilnego.

Aby zgłosić chęć udziału w Programie należy złożyć wypełniony 
wniosek w urzędzie gminy właściwym dla lokalizacji nieruchomości  
(w formie papierowej lub elektronicznej - skanu).

Formularz wniosku dostępny jest na stronie internetowej: www.aquanet.pl/ppdsk

Schemat realizacji III edycji Programu Podłączeń:
1. Pobranie wniosku ze strony internetowej Aquanet S.A. (po stronie mieszkańca)
2. Uzupełnienie części wniosku zawierającej pytania do mieszkańca, podpisanie i odesłanie do urzędu gminy  

(po stronie mieszkańca)
3. Uzupełnienie części wniosku zawierającej pytania do gminy i odesłanie do Aquanet S.A. (po stronie gminy)
4. Wery�kacja wniosku pod kątem możliwości zakwali�kowania do III edycji PPDSK i odesłanie informacji zwrotnej 

do gminy (po stronie Aquanet S.A.)
5. Przekazanie wyników wery�kacji mieszkańcowi (po stronie gminy)
6. W przypadku zakwali�kowania się do III edycji PPDSK podpisanie zlecenia realizacji usługi podłączenia  

(po stronie mieszkańca i Aquanet S.A.)
7. Po zebraniu minimalnej ilości zleceń z jednego rejonu wybór Wykonawcy na realizację podłączeń (po stronie 

Aquanet S.A.)

TERMIN REALIZACJI PODŁĄCZEŃ DO SIECI UZALEŻNIONY JEST OD ZEBRANIA WYMAGANEJ 
ILOŚCI WNIOSKÓW Z JEDNEGO REJONU.

Złożone wnioski zostaną zwery�kowane przez pracowników Aquanet S.A. pod kątem kryteriów udziału w Programie. 
Po zakończeniu wery�kacji, otrzymają Państwo z urzędu gminy informację o zaakceptowaniu lub odrzuceniu wniosku.

Więcej na temat Programu podłączeń do sieci kanalizacji sanitarnej dowiesz się w Twoim Urzędzie Gminy.

REWOLUCJA ŚCIEKOWAREWOLUCJA ŚCIEKOWA

Os. Poziomkowe 10a/1b, Suchy Las
Rejestracja telefoniczna: tel. 61 652 16 60, 609 450 410

WYNAJMĘ MIESZKANIE 50 m2  
W SUCHYM LESIE (CENTRUM)

2 POKOJE, JASNA KUCHNIA, 
ŁAZIENKA, POMIESZCZENIE 
GOSPODARCZE, DOSTĘPNE 

MIEJSCA PARKINGOWE

TEL. 501 063 672
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z tego, że profesjonalnie zadbano o bez-
pieczeństwo kibiców i dzieci.

– Cieszę się, że miałem szansę zo-
baczyć na żywo to, co zwykle ogląda się 
w  telewizji i  osobiście kibicować kola-
rzom na ich trasie do zwycięstwa – nie 
krył entuzjazmu jeden z kibiców.

Trudna trasa przez góry
Dla radnej Wiesławy Prycińskiej 

Tour de Pologne, nie zakończył się wraz 
z  przejazdem kolarzy przez Suchy Las. 
Następnego dnia pojechała do Kar-
pacza, gdzie uczestniczyła w  amator-
skiej premii górskiej, przejeżdżając 83 
kilometry, pośród pięknych krajobra-
zów. Pani radna pokonała cztery pętle, 
a także 2 tys. m przewyższenia. W tych 
samych zawodach uczestniczyła m.in. 
była wicemistrzyni Polski Maja Włosz-
czowska, co świadczy o ich randze.

– Na brak doświadczenia rowe-
rowego nie narzekam, wraz z  mężem 
Krzyśkiem potrafimy pokonać 290 
km z  Suchego Lasu do Kołobrzegu, 
lokalnymi trasami, w 13 godzin – pod-
kreśliła. – Jednak tej trasy, choć jest 
ona trzy i pół raza dłuższa, nie można 
porównać do naprawdę trudnej, górzy-
stej trasy, którą pokonaliśmy w Karpa-
czu – podkreślała radna.     

Nasza rozmówczyni pochwaliła 
też organizatorów z  Karpacza, fanów 
i  kolarzy, z  którymi rywalizowała. 
W zimowej stolicy Polski udało się bo-
wiem zrobić równie dobrą imprezę jak 
w Suchym Lesie.

– Rozmawiałam z zespołem Lang-
Team, w  tym z  Elżbietą i  Czesławem 
Langiem – dodała radna. – Wszyscy 
prosili o  przekazanie mieszkańcom 
Suchego Lasu podziękowań za świet-
ną organizację i miłe przyjęcie. 

Koalicja samorządów zamierza 
walczyć, by impreza odbyła się w Wiel-
kopolsce również w  przyszłym roku. 
Miejmy nadzieję, że i tym razem kola-
rze pojawią się choć na moment w Su-
chym Lesie.

Stanisław Mrowicki

Przez naszą gminę przebiegały 
dwie premie, jedna lotna i  jedna gór-
ska, na których kolarze zostali powi-
tani wiwatami przez fanów w  strefie 
kibica na parkingu kościoła w Suchym 
Lesie i przy zespole szkół w Biedrusku. 

Promocja dla Polski i gminy
Od samego rana trudno było zna-

leźć nawet jedną chmurkę na niebie, 
słońce miło grzało. Ewidentnie Matka 
Natura zauważyła, że było to duże dla 
naszej gminy wydarzenie i dlatego tak 
promiennie się uśmiechnęła.

Czesław Lang, dyrektor i  główny 
organizator Tour de Pologne, pojawił 
się na moment w  Suchym Lesie. Jubi-

leuszowa edycja była dla niego wielkim 
wydarzeniem, szczególnie że była to 
również 30. rocznica organizacji Tour 
de Pologne przez prowadzony przez 
niego LangTeam. Była to również szan-
sa, by promować Polskę na świecie.

Okazję wykorzystały lokalne samo-
rządy. Inicjatywa należała do Wiesławy 
Prycińskiej, ale przyklasnęli jej wszyscy 
radni. W końcu poprzez kolarstwo mo-
żemy promować naszą gminę nie tylko 
w  całej Polsce, ale i  na świecie, bo taki 
zasięg ma ta prestiżowa impreza.

Marszałek województwa Marek 
Woźniak pojawił się na scenie w  stre-
fie kibica. Mówił o  trudnych negocja-
cjach, jakie przeprowadziła koalicja lo-
kalnych samorządów, by doprowadzić 
do przejazdu kolarzy przez naszą gmi-
nę. Wójt Grzegorz Wojtera również 
wyraził optymizm odnośnie szansy na 
promocję gminy.

– Tak wielkie wydarzenie nie mogło 
się u nas odbyć bez wsparcia mieszkań-
ców. Nie można zadekretować takiego 
wydarzenia – podkreślił wójt.

Bez wątpienia mieszkańcy gminy 
i  lokalne stowarzyszenia były kluczowe, 
jeśli chodzi o organizację imprezy dla wi-
dzów. Mieszkańcy nie zawiedli i przybyli 
licznie. Lokalne stowarzyszenia i  grupy 
sportowe, zjednoczyły wysiłki, by stwo-
rzyć miłą atmosferę dla kibiców.

Koła gospodyń wiejskich z  Zieląt-
kowa i  Golęczewa razem zajęły się za-
pewnieniem poczęstunku dla gości. Był 
chłodnik, by można było się schłodzić, 
tradycyjny chleb ze smalcem i ogórkiem, 
zdrowa sałatka dla tych, co chcieli jeść 
coś zdrowego i  słodkie ciasta. Można 
było napić się lemoniady arbuzowej 
i kawy. A wszystko za darmo, dzięki cze-
mu wszyscy chętni mogli coś przekąsić 
i wypić przed przejazdem kolarzy.

O  bezpieczeństwo wszystkich 
zgromadzonych dbały policja, Straż 
Gminna i strażacy z OSP.

Rowerowa rodzina
– Jestem pełna optymizmu 

w  związku z  imprezą – wyjawiła nam 
Katarzyna Krzyśko, przewodnicząca 

Koła Gospodyń Wiejskich w  Golę-
czewie. – Czuję też radość, że gmina 
zaprosiła mnie i inne panie do udziału 
w organizowaniu wydarzenia.

Na powitanie rywalizujących ko-
larzy mieszkańcy gminy stworzyli 
„Żywy rower” – to kolejny pomysł rad-
nej Wiesławy Prycińskiej. Mieszkańcy 
ustawili się w  takiej formacji, by z  lotu 
ptaka cała grupa wyglądała jak rower. 
Panie w  barwnych strojach ludowych 
z Zespołu Pieśni i Tańca Chludowianie 
zagrały rolę kręcących się kół, by rower 
faktycznie był w  ruchu. Wspierali ich 
Werbiści i  Orkiestra Dęta Chludowo. 
Sołtyska Ewa Korek zaprosiła również 
osoby z  klubów Morsy Złotniki oraz 
Golden Bike Team, by te stworzyły 
ramę wspomnianego roweru.

– Choć ja byłam w  zasadzie sio-
dełkiem – sprecyzowała ze śmiechem 
sołtyska.

Można było również zobaczyć 
akrobacje na rowerze oraz wziąć udział 
w  konkursach i  atrakcjach, skierowa-
nych głównie do młodszych fanów, jak 
wyścig kapsli, czy konkurs na najlepszy 
strój kibica.

Karolina i  Marcin przyjechali aż 
z  Gorzowa Wielkopolskiego, by po-
kibicować kolarzom wraz ze swoimi 
dziećmi Kacprem i Olą. To przyjacie-
le Lecha Piaseckiego, z którym razem 
jeżdżą w  Mistrzowskich Rowerach. 
Ich przyjaciel musiał pozostać w  stu-
diu TVP sport, by relacjonować całe 
wydarzenie, ale oni postanowili zoba-
czyć Tour de Pologne w Suchym Lesie 
i gonić kolarzy, by doświadczyć z całej 
imprezy jak najwięcej. Młody Kacper 
nazwał swoją rodzinę rowerową ro-
dziną, bo wszyscy złapali kolarskiego 
bakcyla i  rywalizują w  lokalnych wy-
ścigach. Dotyczy to nawet sześciolet-
niej Oli. Zarówno Kacper, jak i  Ola 
osiągnęli już pewne sukcesy.

Część gości przyjechała na wydarze-
nie po raz pierwszy, inni są już stałymi 
uczestnikami imprez organizowanych 
na terenie naszej gminy. Goście byli 
zadowoleni nie tylko z  dwóch premii, 
nie tylko z  oferowanych atrakcji, ale też 

WYDARZENIA / REKLAMAWYDARZENIA

Wspaniały Tour de Pologne 
w Suchym Lesie
80. edycja Tour de Pologne powróciła po długich 16 latach 
do Wielkopolski. Dzięki inicjatywie radnej Wiesławy Pryciń-
skiej po raz pierwszy wyścig przejeżdżał przez Suchy Las, 
co stanowiło świetną szansą na zabawę i spotkanie całej 
społeczności gminy.
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iMarszałek województwa Marek Woźniak 

i wójt Grzegorz Wojtera, który uznał Tour 
de Pologne za szansę na promocję gminy

Inicjatorką ściągnięcia kolarzy do Suchego Lasu była radna Wiesława Prycińska

Na placu przed kościołem nie brakowało samorządowców i społeczników Naukę animowania ,,Żywego roweru” - poprowadziła Anna Ohirko

Sołtyska Ewa Korek i jej Golden Bike Team to wierni czytelnicy naszego ,,Magazynu” Przejazd kolarzy ściągnął wielu kibiców

Wydarzenie zainteresowało 
zarówno dorosłych, jak i dzieci

Nie brakowało pań w stronach ludowych

Jeśli pozować do zdjęcia, to oczywiście z rowerem

Katarzyna Krzyśko, 
przewodnicząca Koła Gospodyń 

Wiejskich w Golęczewie

Bawiły się całe rodziny

Orkiestra Dęta Chludowo jak zwykle niezawodna
Karolina i Marcin przyjechali aż

z Gorzowa Wielkopolskiego

MALOWANIE
25 LAT  

DOŚWIADCZENIA
10% ZNIŻKI  

DLA EMERYTÓW

604 345 047
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Podczas Kongresu odbędzie się pięć 
sesji plenarnych, 77 paneli w 17 centrach 
tematycznych z  udziałem ponad 400 
panelistek, prelegentek, moderatorek. 

Praworządna demokracja
Uczestniczki dyskutować będą 

m.in. na temat nowoczesnej edukacji, 
zdrowia, ekologii, polityki socjalnej, 
równościowej ekonomii, Europy, mi-
gracji, kultury, samorządów, polityki. 

Celem jest budowanie egalitarnej 
i praworządnej demokracji, opartej na 
równych prawach, władzy i  szansach 
zarówno dla kobiet, jak i mężczyzn. 

– Od 15 lat Stowarzyszenie Kongre-
su Kobiet stara się o równe dla wszyst-
kich prawa i  możliwości – podkreśla 
Ewa Sufin-Jacquemart, członkini za-
rządu. – Edukacja odgrywa kluczową 
rolę w  dążeniu do tego celu. Wpływa 
na kształtowanie od najmłodszych lat 
świadomości kolejnych pokoleń w du-
chu egalitarnej demokracji, szacunku 
dla innych. Kobiety mają tu znaczący 
głos, aktywnie angażują się we wpro-
wadzanie pozytywnych zmian.

Kongres Kobiet od 15 lat uczest-
niczy w  budowaniu tak rozumianej 
demokracji. 

– Kongres jest dla kobiet wszyst-
kich zawodów i  stanowisk, z  miast 
i wsi, młodych i dojrzałych, zdrowych 
i  chorych – dodaje prof. Magdalena 
Środa, jedna z  matek-założycielek. – 
Zapraszamy kobiety sukcesu i kobiety, 
o  których dzieci mówią „moja mama 
nie pracuje”, a  które są tytankami 
pracy. Jesteśmy dla kobiet, które chcą 
stawić opór złu i  niesprawiedliwości, 
razem budować, marzyć, działać, czuć  
siłę we wspólnocie, moc w  solidarno-
ści. Bo „nigdy nie będziesz szła sama”.

Samorząd wielkopolski 
wspiera

W  Kongresie wezmą udział znane 
osoby i  liderki z  całej Polski, jak Mag-
dalena Środa, Henryka Bochniarz, 
Monika Płatek, Danuta Hubner, Kata-
rzyna Kasia, Agnieszka Holland,  Anja 
Rubik, Dominika Kulczyk,  Janina 
Ochojska, Agnieszka Graff, Ewa Ko-
pacz. Z Wielkopolski m.in. Bogumiła 
Kaniewska, Paulina Stochniałek, Vio-
letta Ratajczak, Dominka Zenka-Pod-
laszewska, Maja Staśko, Dorota Racz-
kiewicz, Iwona Chmura-Rutkowska, 
Anna Schmidt-Fic, Katarzyna Kie-
rzek-Koperska, Aleksandra Sudolska. 

W  Kongres zaangażował się Re-
gionalny Ośrodek Polityki Społecz-
nej w  Poznaniu oraz Departament 
Edukacji i  Nauki. Zaangażowanie 
w  rozwój społeczny, równościowe 
realizowanie praw człowieka, two-
rzenie warunków umożliwiających 
dostęp do wysokiej jakości usług 
zdrowotnych, przeciwdziałanie prze-
mocy i uzależnieniom – to priorytety 
wielkopolskiego samorządu.

Stowarzyszenie zachęca kobiety 
do uczestnictwa. Rejestracja jest obo-
wiązkowa, ale bezpłatna. Na uczest-
niczki czekają debaty, panele, inspi-
rujące spotkania. Przez swe działania 
kobiety mogą wpłynąć na przyszłość 

Polski, UE i świata. Organizatorki spo-
dziewają się ponad 4 tys. osób. 

Chcesz się zarejestrować lub wie-
dzieć więcej? www.kongreskobiet.pl.
Skrócony link do rejestracji na 
XV Kongres Kobiet: http://bitly.
pl/2ZHzz 
Napisz emaila na adres biuro@kon-
greskobiet.pl.

Partnerzy Główni: Dermedic, 
IKEA, Kulczyk Foundation, OD-
HIR, Veolia, Zagroda Szczęśliwych 
Zwierząt
Partnerzy medialni: Forbes Women, 
Wysokie Obcasy

WYDARZENIAWYDARZENIA

Wianki w stylu pin-up
Noc świętojańska to święto, które ma pochodzenie związa-
ne z dawnymi, pogańskimi wierzeniami naszych przodków. 
Wraz z przyjęciem przez naszych pradziadów nowej wiary 
niektóre z dawnych form obchodów świąt zamarły, ustę-
pując miejsca nowym zwyczajom.

Jednak tradycja wianków się za-
chowała, co pokazały kolejne już wian-
ki w Golęczewie, tym razem organizo-
wane w stylu pin-up. 

Sukienki w grochy
Wianki w  Golęczewie to jedna 

z  najciekawszych imprez tego typu. 
Nie tylko łączy tradycyjne święto 
z  okazji nadejścia lata, jakim jest noc 
świętojańska, ale także ciekawe tematy 
(w  latach poprzednich tematem były 
chociażby czarownice). 

W tym roku wybór organizatorów 
padł na styl pin-up oraz otoczkę ame-
rykańskich lat 50.

Golęczewskie Wianki bez wątpie-
nia należały do imprez, gdzie każdy 
mógł znaleźć coś dla siebie, niezależ-
nie od wieku. Oprócz plecenia wian-
ków uczestnicy mogli wziąć udział 
w  konkursach, jak chociażby wyścig 
na nartach indiańskich, zawody w jak 
najszybszym ubijaniu śmietany, je-
dzenie donutów, czyli słynnych ame-
rykańskich pączków z  dziurką, bez 
użycia rąk. 

Biorący udział w  golęczewskich 
Wiankach mogli także spróbować 
swoich sił w  konkursie na najlepsze 
babeczki, do którego trzeba było zgło-
sić się przed rozpoczęciem imprezy. 
Autorką najlepszych babeczek została 

Maryna Hordowska z Zielątkowa.
Oprócz tego odbywał się także 

konkurs na najlepsze przebranie 
w  stylu pin-up, czyli stylu znanego 
z  amerykańskich plakatów z  lat 50., 
przedstawiających kobiety w  wielo-
barwnych sukienkach w grochy, które 
dodatkowo miały starannie zrobiony 
makijaż. Konkursy jednak były nasta-
wione na pozytywną rywalizację i na-
wet przegrani mogli liczyć na drobne 
upominki.

– Pomysł na Wianki w stylu pin-up 
urodził się nam w  głowach sponta-
nicznie. Co roku wymyślamy temat 
przewodni i w tym roku padło na pin-

-up, bo jest bardzo dziewczęcy, kobiecy 
i idealnie pasujący do nas – podkreśla-
ła prezeska Koła Gospodyń Wiejskich 
w Golęczewie Katarzyna Krzyśko.

Ciecz nienewtonowska
Były też atrakcje dla najmłodszych, 

jak chociażby malowanie twarzy 
farbami czy robienie zmywalnych ta-
tuaży. Oprócz tego dzieci mogły też 
dostać watę cukrową oraz pobawić się 
cieczą nienewtonowską, która znana 
jest z tego, że czasem zachowuje się jak 
ciecz, a  czasem jak ciało stałe, a  którą 
można zrobić także samemu – wy-
starczy zmieszać tylko wodę z  mąką 
ziemniaczaną.

Nie brakowało także innych atrak-
cji. Uczestnicy imprezy mogli chociaż-
by wziąć udział w kursie tańca i poznać 
kroki do rock’n’rolla, a  także obejrzeć 
występ GolęczeWianek. Nieoczywi-
stym urozmaiceniem imprezy okazał 
się także występ pole dance.

Odwiedzający imprezę mieli także 
okazję zobaczyć wystawę zabytko-
wych samochodów, bliskich epoce 
oraz stylowi pin-up. Styl, który był te-
matem tegorocznych Wianków, zna-
lazł się także w  centrum uwagi z  po-
wodu kursu makijażu. Dzięki temu 
można było poznać cechy podstawo-
we tego stylu, jak pomalowane na czer-
wono usta oraz kreska w  kształcie ja-
skółki i podkreślone kości policzkowe.

Dodatkowo każdy, kto przybył na 
wianki, mógł skorzystać z  fotobudki, 
by tam sobie zrobić zdjęcie w przebra-
niu. Całe wydarzenie zamknęło z kolei 
tradycyjne puszczanie wianków w po-
bliskim stawie oraz zabawa taneczna, 
podczas której biorący w  niej udział 
mogli wykazać się swoimi zdolnościa-
mi tanecznymi oraz świeżo nauczony-
mi krokami do rock’n’rolla.

Popis kreatywności
Uczestnicy imprezy byli naprawdę 

zadowoleni, nawet ci, którzy dopiero 
pierwszy raz uczestniczyli w zabawie. 

– Bardzo dobrze się tutaj bawię. Ni-
gdy nie bawiłem się lepiej, aczkolwiek 
nigdy nie byłem na tego typu imprezie. 
Bardziej jeździmy na imprezy motocy-
klowe, bo to nasza pasja. Zaprosiła nas 
koleżanka – mówił jeden z uczestników 
Wianków w Golęczewie, któremu – jak 
sam potem przyznał – najbardziej podo-
bały się dziewczyny oraz ich przebrania.

– Najbardziej podoba mi się, że jest 
tutaj wiele atrakcji dla najmłodszych. 
To najważniejsze, że mogą się pobawić 

– mówiła z  kolei jedna z  matek, która 
przyszła ze swoim dzieckiem.

– Świetnie się bawię, mimo że 
to mój pierwszy raz tutaj. Jeśli będę 
w  Chludowie za rok, to odwiedzę po-
nownie Wianki – mówiła jedna z przy-
jezdnych uczestniczek imprezy.

O  imprezie wypowiadał się także 
w  pozytywnym tonie wójt Grzegorz 
Wojtera:

– Wianki w  Golęczewie już daw-
no wpisały się do katalogu istotnych 
w ydarzeń integracyjnych w Gminie 
Suchy Las. Tegoroczne Wianki to 
kolejny popis kreaty wności i  umie-
jętności organizacyjnych mieszkań-
ców Golęczewa, szczególnie pań 
z KGW oraz członków OSP – chwa-
lił włodarz. – Było jak zw ykle dużo 
radości, ciekaw ych konkursów, tra-
dycji i  zabaw y. Co ważne dopisała 
pogoda, przez co frekwencja była 
bardzo dobra. 

Goście, goście
Gospodarz gminy miał okazję 

brać udział w tegorocznych Wiankach 
w  towarzystwie gości z  Bretanii, któ-
rzy odwiedzili nas z okazji obchodów 
trzydziestolecia domu Bretanii w  Po-
znaniu.

Do Golęczewa przybyła bowiem 
delegacja z  Francji i  to nie taka jak 
w  słynnej komedii z  lat 90., w  której 
Jean Reno i  Christian Clavier prze-
nieśli się z  czasów średniowiecza do 
współczesności. 

Delegacja składająca się z  Eliza-
beth Martinez oraz Charles’a Bourdais 
przybyła bowiem ze współpracującej 
z Golęczewem miejscowości i została 
gościnnie przyjęta przez gospodarzy. 
Różnice językowe nie przeszkadza-
ły, ponieważ zapewniono tłumacza. 
Goście z  drugiego końca Europy byli 
zachwyceni imprezą oraz zwyczajami 
w Golęczewie. 

– Przygotowanie wianków to na-
prawdę fascynujący polski zwyczaj. 
U  nas z  kolei zwyczajem związanym 
z  nocą świętojańską jest rozpalanie 
ognisk oraz tańce w tradycyjnych stro-
jach ludowych – mówiła Elizabeth 
Martinez.

– Bardzo podoba się również po-
mysł tematycznych obchodów. U  nas 
raczej nie wpada się na takie pomysły 

– dodawał Charles Bourdais.
Tym, którzy nie byli w  tym roku 

na Wiankach, można powiedzieć 
otwarcie, że mają czego żałować. Ale 
nie muszą się martwić, kolejna edycja 
bowiem za rok. Ciekawe, jaki temat 
będzie w przyszłym roku?

Bartosz Kabaciński
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Kobiety mają głos! Równość, 
edukacja, przyszłość!
XV Kongres Kobiet odbędzie się 2-3 września br. w Pozna-
niu. Wydarzenie zgromadzi kobiety z całej Polski, reprezen-
tujące różne zawody, grupy wiekowe i poglądy.
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Technologia Nissan 
e-POWER przyszłością 
napędów samochodowych
Technologia e-POWER od firmy Nissan to zupełnie alterna-
tywne podejście do elektryfikacji samochodów i do coraz 
bardziej popularnych aut o napędach hybrydowych. Inno-
wacja Nissana polega na napędzie e-POWER dostępnym 
w modelu Nissan Qashqai.

Chodzi tu o  technologię korzysta-
jącą z  zalet dwóch światów – silnika 
benzynowego oraz elektrycznego. 

Układ e-POWER stara się znaleźć 
złoty środek między jazdą ekologiczną 
a komfortem jazdy.

Innowacyjna technologia
Na czym dokładnie polega działa-

nie napędu e-POWER znajdującego 
się w  samochodach firmy Nissan? Sil-
nik benzynowy w tym układzie ma za 
zadanie wytwarzać energię elektrycz-
ną – ładować baterię litowo-jonową 
w  samochodzie, która napędza silnik 
elektryczny.

Dzięki temu nie trzeba podłączać 
samochodu do sieci ładowania, wy-
starczy zatankować. Jest to idealne 
rozwiązanie dla osób, które nie mają 
możliwości ładowania akumulatora 
lub chcą stopniowo zmienić swoje 
preferencje na samochody elektryczne.

Silnik elektryczny służy do napędu 
kół, przez co kierowcy mogą cieszyć 
się z płynnego przyspieszenia znanego 
z pojazdów elektrycznych. 

Ta synergia pomiędzy silnikami 
spalinowymi i  elektrycznymi skutku-
je korzyściami płynącymi z  obydwu 
tych światów. Samochody z  technolo-
gią e-POWER mogą pokonywać takie 
odległości jak samochody spalinowe, 
jednocześnie pracując cicho i płynnie 
jak samochody elektryczne.

Optymalizacja jazdy poprzez po-
łączenie dwóch typów silników po-
woduje większą oszczędność paliwa, 
jak i  większą dbałość o  środowisko 
spowodowane niższą emisją dwu-
tlenku węgla.

Wygoda jazdy
Układ e-POWER zawiera w  sobie 

technologię e-Pedal Step. Ma ona na 
celu zwiększenie komfort jazdy poprzez 
przełączenie przyspieszania i  hamo-
wania przy użyciu wyłącznie pedału 
przyspieszenia. Wystarczy aktywować 
system e-Pedal Step przełącznikiem 
znajdującym się na konsoli środkowej. 
Technologia e-Pedal Step na pewno 
pomoże przy jeździe w  mieście, gdy 
trzeba wykonywać dokładne manewry, 
ponieważ przy hamowaniu samochód 
nie zatrzymuje się całkowicie, jedynie 
spowalnia do niskich prędkości.

Układ e-POWER składa się z akumu-
latora dużej mocy uzupełniony trzycylin-
drowym, turbodoładowanym silnikiem 
benzynowym o  pojemności 1,5 litra 
i  zmiennym stopniu sprężania, generują-
cym moc 158 KM. Również pod maską 
znajduje się generator prądu, falownik 
oraz silnik elektryczny o mocy 190 KM.

Samochody Nissan z  technologią  
e-POWER są szczególnie atrakcyjne 
dla osób, które poruszają się po tere-
nach miejskich i  podmiejskich. Dla 
zainteresowanych istnieje możliwość 
zapoznania się z  oferowanymi samo-
chodami w  Salonie Nissan Polody 
w Przeźmierowie, przy ulicy Rynkowej 
160 oraz w Poznaniu ul. Tymienieckie-
go 38 róg Mieszka I

Jonasz Papuga

Nissan Polody
Przezmierowo, ul. Rynkowa 160 — tel.: 61 814 21 55
Poznan, ul. Tymienieckiego 38 — tel.: 61 825 50 96
pon. — pt.: 08.00–18.00, sob.: 08.00–14.00
www.nissan.polody.pl

Kancelaria Adwokacka 
Iwona Kęsik-Sójka
ul. Młyńska 9/1, 61-730 Poznań
tel. 790 739 689
kancelaria@adwokat-kesiksojka.pl
www.adwokat-kesiksojka.pl

SPECJALISTA
GINEKOLOG  
- POŁOŻNIK

dr Karolina  
Chmaj-Wierzchowska

zaprasza do gabinetu  
ginekologicznego

ul. Rubież 14b / 54,  
Poznań (Naramowice)

tel. 600 11 66 76

Alimenty na rzecz rodzica – 
kiedy mogą zostać zasądzone?
Obowiązek alimentacyjny najczęściej jest utożsamiany 
z obowiązkiem utrzymywania przez rodziców ich dzieci. 
W prawie natomiast są przewidziane również regulacje, 
które umożliwiają rodzicom wystąpienie o alimenty od ich 
dzieci.

Jednak, aby na dzieci został nało-
żony obowiązek alimentacyjny, muszą 
zaistnieć dwie przesłanki określone 
w kodeksie rodzinnym i opiekuńczym. 

Przesłanki i wysokość
Po stronie rodziców przesłanką 

jest ich niedostatek, zaś po stronie 
dzieci możliwości finansowe. 

Jeśli obie te przesłanki występują 
łącznie, wówczas sąd może narzucić 
na dziecko obowiązek płacenia ali-
mentów na rzecz rodziców. 

Istotnym warunkiem jest to, aby 
rodzic znajdował się w  stanie niedo-
statku. Pojęcie niedostatku rozumiane 
jest jako niemożliwość zaspokojenia 
w  całości lub części najważniejszych 
potrzeb. 

Należy jednak pamiętać, że nie 
oznacza to, iż rodzice muszą żyć na 
takim samym poziomie jak ich dzieci. 
Najczęściej taka sytuacja ma miej-

sce w  przypadku poważnych chorób 
rodziców, uniemożliwiających im 
podjęcie pracy lub też ich podeszłego 
wieku. Na osobie starającej się uzyskać 
alimenty od dzieci ciąży obowiązek 
udowodnienia swojej trudnej sytuacji 
życiowej.

Podkreślić należy, iż na stan niedo-
statku nie może powoływać się osoba, 
która z  nieusprawiedliwionych przy-
czyn nie chce podjąć pracy, pomimo iż 
ma ona taką realną możliwość czy też 
nie ubiega się o świadczenia z systemu 
ubezpieczeń społecznych, mimo zaist-
nienia przesłanek do ich przyznania.

Wysokość alimentów jest okre-
ślana na zasadach ogólnych, tzn. wy-
znaczają ją w  pierwszej kolejności 
usprawiedliwione potrzeby rodzica. 
Z drugiej strony może być ona ograni-
czona lub zwiększona z uwagi na moż-
liwości finansowe i  majątkowe osoby 
zobowiązanej do płacenia alimentów.

Obowiązek alimentacyjny można 
wypełniać nie tylko poprzez dostar-
czanie środków pieniężnych, ale rów-
nież poprzez świadczenia w  naturze 
(np. wyżywienie, ubrania, zapewnie-
nie opieki i mieszkania).

Uchylenie od obowiązku
Dziecko może uchylić się od obo-

wiązku alimentacyjnego na rzecz ro-
dzica, gdy wykaże, że przesłanki zasą-
dzenia alimentów na rzecz rodzica nie 
zostały w rzeczywistości spełnione. 

Np. rodzic posiada stosowny mają-
tek do własnego utrzymania, jak cho-
ciażby duży dom, który można sprze-
dać i  kupić mniejsze mieszkanie czy 
też fakt, że rodzic celowo rezygnuje 
z  możliwości uzyskiwania dochodów 
i nie wykorzystuje swoich zdolności.

Bardzo często do spraw o żądanie 
zasądzenia alimentów od dzieci do-
chodzi w rodzinach, w których istnieją 
konflikty między jej członkami czy też 
kontakt między jej członkami został 
zerwany. 

Dlatego też warto te względy mieć 
na uwadze i  podnosić je w  sądzie, 
gdyż wszelkie negatywne zachowa-
nia osoby uprawnionej do alimentów 
względem osoby obowiązanej mogą 
stanowić podstawę do oddalenia ta-
kowego roszczenia.

Warto nadmienić, że sąd może 
oddalić powództwo o  zasądzenie 
alimentów od dziecka na podstawie 
art. 5 kodeksu cywilnego, co może 
mieć miejsce na przykład w  sytuacji, 
gdy z  roszczeniem alimentacyjnym 
wobec dziecka występuje rodzic po-
zbawiony władzy rodzicielskiej lub 
rodzic, który dziecko porzucił lub też 
dopuścił się innych budzących dez-
aprobatę czynów przeciwko dziecku, 
czy rodzinie.

Zakład Komunikacji Publicznej odebrał nowy autobus Sola-
ris Urbino 12 w wersji Hybrid. Jest to pierwszy hybrydowy 
autobus w naszej gminie!

Hybrydowa rewolucja w ZKP

Odebranie autobusu nastąpiło 
21 sierpnia. Obecni na spotkaniu 
oprócz prezesa ZKP Suchy Las 
Edwarda Miśko oraz przedstawiciela 
firmy Solaris Andrzeja Sienkiewicza 
byli wicewójt gminy Ilona Ciok oraz 
wójt gminy Suchy Las Grzegorz Woj-
tera, a  także Piotr Mandrysz, odpo-
wiadający za potrzebne do realizacji 
inwestycji wartej 2,1 miliona złotych 

dofinansowanie z Unii Europejskiej. 
Jest to już dziewiętnasty z kolei au-

tobus Solarisa we flocie ZKP, który sta-
nowi także pierwszy krok do dalszych 
ekologicznych decyzji lokalnego prze-
woźnika, który w  przyszłości planuje 
kupienie autobusów elektrycznych lub 
wodorowych. Hybrydowy autobus 
napędzany jest silnikiem diesla współ-
działającym z  układem elektrycznym. 

Suchy Las tym sposobem dołącza do 
chociażby Lubonia czy Swarzędza, 
jako gmina dysponująca nowoczesny-
mi, ekologicznymi autobusami.

Więcej informacji zamieścimy 
w następnym numerze

Bartosz  
Kabaciński
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 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  ZDROWIE / REKLAMAWYDARZENIA

W związku z rozbudową zakładu o nową halę 
produkcyjno - magazynową drukarnia Natalii 

poszukuje pracowników na stanowiska:

  DRUKARZY FLEKSOGRAFICZNYCH 
I OPERATORÓW MASZYN

  PRACOWNIKÓW PRODUKCYJNYCH 
I MAGAZYNOWYCH

  KSIĘGOWĄ / KADROWĄ
  PANIĄ DO POMOCY W DZIALE KSIĘGOWYM
  KIEROWNIKA PRODUKCJI

Podanie + CV proszę o przesłanie na adres:
62-090 Rokietnica, ul. Golęcińska 39

e-mail: info@natalii-rolldruk.pl
www.natalii-rolldruk.pl

Fizjoterapia stomatologiczna
Dysfunkcje czaszkowo-krzyżowe są drugą najczęściej 
występującą przyczyną bólu przewlekłego w układzie 
mieśniowo-szkieletowym człowieka. Zaburzenia układu 
czynnościowego narządu żucia są poważnym problemem 
społecznym, który dotyczy 5-12 proc. populacji ogólnej, 
niemal dwukrotnie częściej występującym u kobiet. 

Prawidłowe funkcjonowanie tego 
układu jest bardzo ważne ze względu na 
podstawowe funkcje życiowe w których 
bierze udział – ssanie, połykanie, kaszel, 
kichanie, odruchy wymiotne.

Przyczyny dysfunkcji
American Academy of Orofacial 

Pain stworzyło definicję zaburzeń 
układu czynnościowego narządu 
żucia: jest to zespół objawów dys-
funkcji układu mieśniowo-szkieleto-
wego i  nerwowo-mięśniowego, które 
dotyczą stawu skroniowo-żuchwowe-
go, mięśni żucia i  związanych z  nimi 
struktur, czyli całego obszaru czaszko-
wo-żuchwowego. Najczęściej wystę-
pujące dolegliwości, z którymi pacjenci 
szukają pomocy, to bóle, ograniczenie 
ruchomości, trzaski, krepitacje (stawu 
skroniowo-żuchwowego i/lub odcin-
ka szyjnego kręgosłupa).

Przyczyny dysfunkcji w  tym obsza-
rze możemy podzielić na zaburzenia 
pochodzenia stawowego (ból stawu, 

przemieszczenie dysku, różne postacie 
hiper- i  hipo-mobilności, choroba za-
palna, choroba zwyrodnieniowa, zabu-
rzenia rozwojowe), zaburzenia pocho-
dzenia mięśniowego (ból mięśniowo 
powięziowy, zapalenie mięśni i ścięgien, 
przerost, przykurcz mięśni, fibromial-
gie, zmiany nowotworowe), bóle głowy 
związane z  zaburzeniami skroniowo-

-żuchwowymi (napięciowe bóle głowy, 
wtórne bóle głowy pochodzenia sto-
matognatycznego), schorzenia tkanek 
otaczających staw skroniowo-żuchowy 
(hiperplazja wyrostka dziobiastego żu-
chwy, choroby genetyczne).

Konsultacja z fizjoterapeutą
Jakie więc dolegliwości warto skon-

sultować z  fizjoterapeutą stomatolo-
gicznym? Powinniśmy skonsultować 
trzaski, klikanie, przeskakiwanie, blo-
kowanie żuchwy, bóle głowy, zawroty 
głowy, piski, szumy, zatykanie, ból uszu, 
uczucie wody w uchu (po wykluczeniu 
przyczyny laryngologicznej), problemy 

z zatokami, częste zapalenia, katar. 
Warto się wybrać do fizjoterapeuty 

w  przypadku leczenia ortodontyczne-
go (przygotowanie przed założeniem 
oraz podczas stosowania stałego lub 
ruchomego aparatu, a  także szyn 
zgryzowych - relaksacyjnych, repozy-
cyjnych czy stabilizujących), leczenia 
protetycznego, leczenia chirurgicz-
nego (stan po ekstrakcji zęba, stan po 
wszczepieniu implantu), stanu po ura-
zie (złamania, zwichnięcia) szczęki, 
żuchwy czy innych kości twarzoczasz-
ki, stanu po leczeniu radioterapeutycz-
nym w obrębie głowy i szyi, chrapania, 
suchego kaszlu, trudności z  przełyka-
niem jedzenia, trudności z gryzieniem 
twardych produktów.

Wybierzmy się także, jeśli mamy 
uczucie niestabilności szczęki/żu-
chwy, skrócenie zębów, widoczne ich 
starcie, zgrzytanie zębami, zaciskanie 
zębów, podgryzanie warg, uczucie za 
małej ilości śliny w  ustach lub piecze-
nie ust, zaburzenia wzroku, ostatnio 
pogarszający się wzrok, obniżony ape-
tyt, nudności, uczucie ucisku w  gardle, 
ból podczas śpiewu, grania na instru-
mencie dętym, drętwienie/mrowienie 
w obrębie twarzy i ręki.

Współpraca ze specjalistami
Fizjoterapeuta prowadzący pacjen-

ta po odpowiednim wywiadzie i  ba-
daniu ustala, jakie kroki są konieczne 
w  celu jak najszybszego i  trwałego wy-
eliminowania źródła dolegliwości pa-
cjenta. Ważna jest współpraca z innymi 
specjalistami w  celu zbadania i  usta-
lenia rozwiązania przyczyny lub zała-
godzenia/zatrzymania postępowania 
dolegliwości (w przypadku braku moż-
liwości wyeliminowania jego podłoża).

Niezbędny jest wiec kontakt z  oto-
laryngologiem, stomatologiem, neu-
rologiem, logopedą, reumatologiem, 
chirurgiem szczękowym, psychote-
rapeutą i  każdym innym specjalistą, 
który w danym przypadku jest w stanie 
pomoc w procesie terapeutycznym. 

Sam fizjoterapeuta z  wykorzysta-
niem technik mieśniowo-powięzio-

wych, stawowych, igłoterapii, neu-
romobilizacji, ćwiczeń w  tym m.in., 
poizometrycznej relaksacji mięśni, roz-
luźnianiem pozycyjnym, kinesiotapin-
giem, dąży do ustabilizowania całego 
układu.

Przeciwwskazań do zastosowania 
fizjoterapii jest stosunkowo niewiele 
(otwarte rany, ropnie okolicy twarzo-
czaszki), więc w  przypadku występo-
wania objawów warto udać się na kon-
sultację i  dać sobie szansę na większy 
komfort życia. 

mgr fizjoterapii 
Sylwia Słowińska-Pietrzak

Źródła:
1. Kulesa-Mrowiecka M. Dysfunk-

cje czaszkowo-żuchwowe, Diagnosty-
ka, leczenie i Rehabilitacja

2. Kulesa-Mrowiecka M, Czerwin-
ska-Niezbitowska B, Diagnostyka i  le-
czenie dysfunkcji czaszkowo-żuchwo-
wych w ujęciu holistycznym

Golęczewski spacer 
z historią w tle
Wakacje to czas, gdy wielu z nas wyjeżdża odpocząć 
nad morzem bądź w górach. Jednak jest to też czas, gdy 
można poznawać lokalną historię, co umożliwiają chociaż-
by spacery organizowane w ramach cyklu „Odkryj gminę 
Suchy Las”.

Historia często czai się na każ-
dym kroku, choć możemy sobie 
z  tego nie zdawać spraw y. Nawet 
w  naszych lokalnych społeczno-
ściach, mimo iż leżą one poza wiel-
kimi metropoliami, w których dzieją 
się ważkie w ydarzenia i  kształtują 
nowe trendy. Możemy tę historię po-
znać także w  czasie spacerów pod 
hasłem „Odkryj gminę Suchy Las”. 
W jedną z  lipcow ych niedziel odbył 
się spacer po Golęczewie.

Niemiecka wieś wzorcowa
Golęczewo to wbrew pozorom 

wieś z  bogatą historią. Pierwsze no-
tatki historyczne o  tej wsi pochodzą 
jeszcze z  czasów średniowiecznych 
i  datowane są na 1313 r., choć zda-

niem archeologów badających lokal-
ny teren, pierwsze ślady osadnictwa 
na terenie dzisiejszego Golęczewa 
należy datować na XI w. Początkowo 
była to wieś służebna, której ludność 
zajmowała się uprawą roli i  hodowlą 
zwierząt. Nazwa wsi prawdopodob-
nie pochodzi od pierwszego wła-
ściciela, którego nazwisko musiało 
brzmieć Golęczewski. Wieś często 
zmieniała właścicieli, jednak na prze-
łomie XIX/X X w. Golęczewo nabra-
ło nowego charakteru.

Wówczas to zadłużony majątek, 
należący do Zygmunta Błociszew-
skiego, wykupiła pruska Komisja Ko-
lonizacyjna. Golęczewo zmieniło na-
zwę na bardziej niemiecko brzmiące 
Golenhofen, co miało propagandowy 

charakter. Tereny zaczęto sprzeda-
wać niemieckim osadnikom pocho-
dzącym nawet z odległych zakątków 
Cesarstwa Niemieckiego, a  nawet 
z  Bośni i  Hercegowiny. Na terenach 
tych miały powstawać domy prezen-
tujące różne style architektury nie-
mieckich landów (np. bawarski czy 
westfalski), nad czym czuwał archi-
tekt Paul Fischer. Dodatkowo domy 
malowano na czarno, biało i  czer-
wono, czyli w  barwy ówczesnej flagi 
Niemiec. Niemiecki charakter wsi 
miały także podkreślać ewangelickie 
miejsca kultu religijnego, w  postaci 
cmentarza czy sali modlitewnej. 

Budowa Golenhofen okazała się 
wydarzeniem przykuwającym uwagę 
na skalę europejską – fakt powstania 
wsi wzorcowej odnotowało wiele 
europejskich gazet, w tym chociażby 
opiniotwórczy francuski dziennik 

„Le Figaro”.

Ślady dawnych osadników
Spacer po Golęczewie stanowił 

niezwykłą szansę na odkrywanie po-
niemieckich pozostałości na terenie 
wsi, ale nie tylko. Zachowało się bo-
wiem kilka budynków z  czasu przed 
powstaniem wsi wzorcowej – mowa 
tu chociażby o  kamiennym domu 
przy ulicy Tysiąclecia. Dawne wpływy 
niemieckie są jednak wszechobec-
ne, chociażby w  postaci domów przy 
ulicy Dworcowej, na których można 
zobaczyć typową dla starego budow-
nictwa niemieckiego konstrukcję sza-
chulcową, która wygląda jak szkielet 
ściany wypełniony tylko od wewnątrz. 
Także budynek szkoły miał dawniej 
charakter niemiecki, łącząc także dom 
nauczyciela oraz salę modlitewną, 
w  której raz w  miesiącu odbywały się 
protestanckie nabożeństwa.

Poniemiecki jest również dwo-
rzec kolejowy, który powstał w 1906 r. 
Początkowo służył jako punkt zdaw-
czy płodów rolnych i  mleka, jednak 
z  czasem zaczął pełnić funkcję stacji 
kolejowej. Podczas okupacji hitlerow-
skiej natomiast postawiono semafory, 
jednak po wojnie dworzec stracił na 
znaczeniu, z  powodu niespełniania 
przezeń standardów PKP. Zabytko-

wy dworzec po renowacji jest jednak 
ponownie wykorzystywany, a  dodat-
kowo oglądać w nim można znalezio-
ne na poddaszu dokumenty, takie jak 
wezwania do pomocy powstańcom 
wielkopolskim.

Jednak nie każdy ślad po daw-
nych osadnikach się zachował. Mowa 
tu chociażby o  dawnej zlewni mleka, 
która została w latach 70. wyburzona. 
Jedną z  innych historycznych cieka-
wostek, które niestety nie dotrwały 
do czasów dzisiejszych, są tzw. „przy-
słowia golęczewskie”, czyli różnego 
rodzaju inskrypcje, które właściciele 
malowali na swoich domach. Miały 
one najczęściej charakter maksym 
oraz cytatów religijnych, a  także za-
sad panujących w  poszczególnych 
domach. Nie zachowały się także 
mogiły na dawnym cmentarzu ewan-
gelickim (w  bardzo dobrym stanie 
jest natomiast brama wejściowa) czy 
studnia oraz wieża zegarowa przy 
szkole podstawowej (zachował się 
jednak zegar, który wystawiany jest 
w  holu szkolnym). Nie zachował się 
także zniszczony podczas II wojny 
światowej wiatrak pompy wodnej.

Wycieczkę prowadzili dwaj prze-
wodnicy: Ryszard Ruszewski oraz 
Grzegorz Grupiński. Opowiadali 
o  golęczewskich zabytkach oraz 
dawnej przeszłości wsi w  sposób 
pasjonujący oraz przykuwający uwa-
gę. Słuchając ich, trudno było się 
znudzić. Dodatkowo warto ich było 
posłuchać także z  innego powodu 

– pod sam koniec spaceru zorgani-
zowano konkurs, w  którym wygrać 
można było książki. 

Gmina czeka na poznanie
Spacer po Golęczewie był pierw-

szym spacerem w  ramach letniego 
cyklu „Odkryj gminę Suchy Las”. 
Drugi spacer odbył się już w  sierpniu 
w  Chludowie, a  kolejny odbędzie się 
10 września w Biedrusku. Jeśli jesteście 
zainteresowani możliwością zwiedze-
nia tej miejscowości i  wygrania inte-
resujących książek, wystarczy zapisać 
się online na stronie gminy Suchy Las. 
Rejestracje startują 28 sierpnia.

Bartosz Kabaciński
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DREWNO KOMINKOWEDREWNO KOMINKOWE
SPRZEDAŻ:
drewna kominkowego i opałowego
dąb, buk, jesion, grab, olcha, brzoza, osika, sosna,  
świerk oraz gałęziówka liściasta.
Drewno w postaci wałków 120 cm, klocków lub rąbane.

PRODUKCJA: 
faszyna, stępie budowlane oraz więźba dachowa

DODATKOWO WYKONUJEMY:
wycinkę drzew, wykaszanie traw,  
pielęgnacja parków i ogrodów,  
odśnieżanie dachów
oraz stawianie ogrodzeń  
z siatki i z płyt betonowych

TRANSPORT
z dowozem na miejsce

Usługi Remontowo-
Budowlane 

690 645 191
665 347 281
667 176 595 
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O zwycięstwo walczyli najlepsi ko-
larze na świecie, w tym Polacy Michał 
Kwiatkowski czy Rafał Majka. Pierw-
szy etap tego prestiżowego wyścigu 
rozpoczął się 29 lipca na terenie Mię-
dzynarodowych Targów Poznańskich. 
Następnie zawodnicy przejechali 
przez 12 gmin powiatu poznańskiego, 

w tym również przez Suchy Las, by po 
183,7 km finiszować na Torze Poznań.

– Tour de Pologne to niecodzienne 
wydarzenie, a  my byliśmy jego czę-
ścią. Mieliśmy niebywałą okazję do 
promocji naszego regionu. Cieszę się, 
że mieszkańcy powiatu poznańskie-
go mogli osobiście zobaczyć peleton 

w  akcji. Na organizację imprezy prze-
kazaliśmy ponad 300 tysięcy złotych. 
Wiem, że na blisko 200-kilometro-
wym odcinku wyścigu nie zabrakło 
wrażeń i emocji – powiedział starosta 
poznański, Jan Grabkowski. 

W  Suchym lesie zawodnicy wal-
czyli o  Premię Lotną LOTTO oraz 
jedyną na tym etapie Premię Górską 
PZU III kategorii. Dodatkowo na 
powiatowym odcinku trasy kolarze 

rywalizowali o  kolejne dwie premie 
lotne w  Murowanej Goślinie i  Ko-
strzynie, a także dwie premie specjalne, 
w tym jedna z nich w Pobiedziskach. 

Wyścig po 16 latach wrócił do 
Wielkopolski. Była to doskonała oka-
zja do promocji naszego regionu nie 
tylko wśród miłośników kolarstwa, ale 
również na świecie za pośrednictwem 
transmisji telewizyjnych.
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Kładka w Owińskach 
przyciąga tłumy
Nowa kładka pieszo-rowerowa w Owińskach połączyła 
dwa brzegi Warty oraz trzy gminy: Czerwonak, Suchy Las 
i Poznań. Na tę inicjatywę mieszkańcy czekali wiele lat. 

Zapewnia nie tylko bezpieczną 
przeprawę, ale jest także atrakcją 
turystyczną. To brama do Puszczy 
Zielonki oraz przedłużenie znanych 
szlaków turystycznych (Nadwarciań-
skiego Szlaku Rowerowego, Cyster-
skiego Szlaku Rowerowego czy Szlaku 

Kościołów Drewnianych). Inwestycja, 
którą dofinansował powiat poznański 
z pewnością ułatwi dostęp do terenów 
wypoczynkowych i rekreacyjnych.

Choć oficjalne przecięcie wstęgi od-
było się pod koniec lipca, to postęp prac 
pozwolił na wcześniejsze udostępnie-

nie mostu. Konstrukcja od razu zyskała 
ogromną popularność. Tylko w  pierw-
szych dniach otwarcia odwiedziło ją 
blisko 10 tysięcy turystów.   

– Ta wspaniała i  niezwykle po-
trzebna inwestycja jest kolejnym 
przykładem wzorcowej współpracy 
między samorządami. To też prze-
piękna atrakcja turystyczna, których 
w  gminie Czerwonak nie brakuje. 
Dojedziemy nią przecież do zespołu 
poklasztornego cysterek w  Owiń-
skach i  sąsiadującego z  nim Parku 
Orientacji Przestrzennej – mówił 
starosta poznański, Jan Grabkowski. 

– Zachęcam wszystkich do wycieczek 
rowerowych, ponieważ świat widzia-
ny oczami rowerzysty jest zupełnie 
inny, często znacznie ciekawszy niż 
ten, który możemy zobaczyć zza szy-
by samochodu – dodał.

Kładka powstała w  miejscu histo-
rycznej przeprawy przez Wartę, na 
wysokości SOSW w  Owińskach. Ma 
prawie 130 metrów długości i  blisko 
4 metry szerokości. Wyposażona jest 
w dwa tarasy widokowe, na wysokości 
12 oraz 25 metrów, które pozwalają na 
podziwianie krajobrazu Warty z pozio-
mu koron drzew. Z  myślą o  turystach 
przygotowano także infokiosk, który 
wyświetla informacje pasażerskie oraz 
ciekawostki turystyczne regionu.

Budowa rozpoczęła się w  2021 r. 
i  kosztowała 27 mln zł. Wsparcie po-
wiatu wyniosło 2 mln zł. Nowy most 
to przykład doskonałej współpracy 
metropolitalnej. Projekt wspólnie 
zrealizowały gminy Czerwonak i  Su-
chy Las, miasto Poznań oraz powiat 
poznański. 

MG

Będą warsztaty dla seniorów
Depresja, zaburzenia poznawcze, nastroju, udary czy też 
powikłania neurologiczne po przebytym koronawirusie. 
Między innymi te zagadnienia zostaną poruszone na 
warsztatach profilaktyczno-edukacyjnych dla osób 60+ 
z powiatu poznańskiego oraz ich opiekunów.

Spotkania startują już we wrze-
śniu. W  tym roku odbędą się w  jede-
nastu gminach powiatu: Czerwonaku, 
Kleszczewie, Kostrzynie, Kórniku, 
Mosinie, Murowanej Goślinie, Pobie-
dziskach, Rokietnicy, Suchym Lesie, 
Swarzędzu i  Tarnowie Podgórnym. 
Organizator przewidział po jednym 
spotkaniu w  każdej gminie. Zajęcia 
będą realizowane w ramach programu 

„Zdrowy Senior”. Ich celem jest podnie-
sienie samoświadomości oraz nauka 
w jaki sposób wpływać na jakość życia.

– Od lat wzmacniamy politykę 
senioralną w  powiecie poznańskim. 
Niejednokrotnie starsi mierzą się 
z  takimi troskami jak samotność, de-
presja, silny stres, problemy zdrowot-
ne. Dlatego wyszliśmy im naprzeciw 
i  zdecydowaliśmy o  zorganizowaniu 
warsztatów. To okazja do spotkań ze 
specjalistami – neurologami czy psy-
chologami – mówi Jan Grabkowski, 
starosta poznański. – Nasi seniorzy 
dowiedzą się co robić, by zachować 
witalność i prowadzić życie w zdrowiu 
fizycznym i psychicznym – wyjaśnia.

Warsztaty rozpoczną się 6 wrze-
śnia i  potrwają do końca miesiąca. 
Udział jest bezpłatny, jednak należy 
się wcześniej zarejestrować. Liczba 
miejsc ograniczona, dlatego zachęca-
my, by zgłaszać się już teraz. 

Szczegółowe informacje można uzy-
skać pod nr tel.: 724 976 584. Harmono-
gram terminów, lokalizacji oraz godzin 
rozpoczęcia zajęć znajduje się na www.
powiat.poznan.pl/warsztaty-profilak-
tyczno-edukacyjne-dla-seniorow. 

Przypominamy, że starsi miesz-
kańcy powiatu mogą również 
skorzystać ze wsparcia psycholo-
gicznego realizowanego w  ramach 
telefonu zaufania. Konsultacje odby-
wają się w  każdą środę w  godzinach 
15.15 – 18.15 i potrwają do 27 grudnia 
br. Aby skorzystać z  porady, wystar-
czy zadzwonić pod numer telefonu  
571 411 811 i zgłosić taką potrzebę.

To już piąta edycja programu „Zdro-
wy Senior”. Realizuje go Fundacja Pe-
tra, która na ten cel w 2023 roku otrzy-
mała dotację w wysokości 50 tys. zł.

MG

 

Tour de Pologne jechał 
przez powiat poznański  
Pod koniec lipca nasi mieszkańcy byli świadkami wielkiej 
sportowej imprezy. W stolicy Wielkopolski wystartował  
80. Tour de Pologne. 

Harmonogram warsztatów realizowanych w ramach zadania 
pn. „ZDROWY SENIOR”

Gmina
Termin 

spotkania
Miejsce spotkania Rejestracja

Murowana  
Goślina

6.09.2023 r.
9:00 - 11:30

Biblioteka Publiczna 
w Murowanej Goślinie, 

ul. Poznańska 16, 
Murowana Goślina

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Czerwonak 6.09.2023 r.
12:30 -15:00

Centrum Kultury 
i Rekreacji w Koziegłowach, 

ul. Piłsudskiego 3, 
Koziegłowy

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Rokietnica 18.09.2023 r.
8:30 - 11:00

Remiza Ochotniczej Straży  
Pożarnej w Rokietnicy, 

ul. Szkolna 18B, 
Rokietnica

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Tarnowo  
Podgórne

18.09.2023 r.
12:00 - 14:30

Centrum Integracji  
Obywatelskiej, 

ul. Orzechowa 1,  
Przeźmierowo

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Suchy Las 18.09.2023 r.
16:00 - 18:30

Klub Seniora „Dębowy Liść”  
ul. Obornicka 117, 

Suchy Las

Koordynator Klubu Seniora  
„Dębowy Liść”: 502 670 173

Pobiedziska 20.09.2023 r.
8:30 - 11:00

Sala Sesyjna Urzędu Miasta 
i Gminy Pobiedziska, 

ul. Kościuszki 4, 
Pobiedziska

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Swarzędz 20.09.2023 r.
12:00 - 14:30

Centrum Aktywności Seniora,  
ul. Piaski 4, 
Swarzędz

512 052 677

Kostrzyn 20.09.2023 r.
15:30 - 18:00

Sala Widowiskowa  
Kostrzynianka, 

ul. Poznańska 33, 
Kostrzyn

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Kórnik 25.09.2023 r.
12:00 - 14:30

Dom Integracji  
Międzypokoleniowej, 

Pl. Powstańców  
Wielkopolskich 13,  

Kórnik

Fundacja PETRA senior: 
724 976 584

Kleszczewo 25.09.2023 r.
15:30 - 18:00

Ośrodek Kultury 
w Kleszczewie, 
ul. Poznańska 6, 

Kleszczewo

Ośrodek Pomocy  
Społecznej 

w Kleszczewie: 
795 758 028
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 REKLAMA / KONKURS Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Konkurs fotograficzny „Wspomnienia z wakacji”

Trwają wakacje i  wszyscy zapewne wyruszyli-
ście nadrobić zaległości w  podróżowaniu i  zwie-
dzaniu pięknych miejsc. Dlatego kolejne kon-
kursy fotograficzne będą związane z  Waszymi 
wspomnieniami z  tychże wyjazdów. Najład-
niejsze zostaną nagrodzone. Zdjęcia, dane oso-
bowe, numer telefonu oraz zgodę na publika-
cję fotografii prześlijcie do 15 września 2023 r.  
na adres konkurs@sucholeski.eu 

Do wygrania: 

   Wiertarko-wkrętarka udarowa 12V GSB 120-LI Bosch /  
2 x 2,0 Ah  o  wartości 459 zł ufundowana przez firmę  
Bricoman, ul. Wojciechowskiego 7/17 w Poznaniu

   dwa vouchery, każdy po 150 zł na wybrane usługi, ufun-
dowane przez Studio Urody Natalia z  Chludowa,  
ul. Obornicka 4, tel. 888 405 885

   bony na zestawy ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 
134 w Suchym Lesie

   trzy vouchery po 10 porcji lodów ufundowała Lo-
dziarnia ,,Pastelowy Rowerek”, ul. Obornicka 88, 
Suchy Las, tel. 697 204 936

Obornicka 134 
Suchy Las

Oferta dla Klubu DOM i PRO ważna 23.08-02.09.2023 r. Maksymalna wartość kuponów to 5000 zł. Kupon jednorazowy do wykorzystania 
przy kolejnych zakupach. Kupon ważny 30 dni. Zwrot towaru w ramach bezterminowego zwrotu w Leroy Merlin możliwy wyłącznie 
w razie niewykorzystania kuponu. Lista produktów i regulamin dostępny w sklepie i na leroymerlin.pl.

zewnętrzne, wewnętrzne 
i ościeżnice

200 zł
zwracamy na kupon w Klubie

DRZWI

za każde wydane    1000 zł

23.08-02.09

230x314 mm-Suchy-Las-Katalog-ogordy.indd   3230x314 mm-Suchy-Las-Katalog-ogordy.indd   3 17.08.2023   11:10:2217.08.2023   11:10:22
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 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

    danie dnia 
           29 zł

czynne: pn.-pt 11-17, tel. 693 900 282

zamówienia dostrarcza:

TUTA J

JESTEŚMY

Dania kuchni 
polskiej 

i ukraińskiej
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